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Bilgi Sistemi

PANEL YÜRİİnjCÜSÜ- Değerli meslekdaşlanm, sayın konuktaı İkinci Ha-
rita Bitimset ve Teknik Kululıayının bugün öğleden sonraki konusu bil panelde
işlenecek ve konu önümiizdeki programda da gördüğiınüz gibi "Güniimirz ve Gete-
cekte Halia ve Kadastro Bilgi sisıemi"

Aslında elimizdeki programda ilk konuşmacı aıkadaşımızın ismini daha
görüyorsunuz; sayın Dr. Erol Köktiirk. Dtin bİ hazırlık topıanusı sırasında paneldğ_
ki sadece yönetimle ilgili, panelin yönetimiyte ilgili bir uyuşum sağlayamamız so-
nunda konuşmadan çekilmek istediğini söyIediler. Tabi ki kendi arz ulanna göre ola-
bileceğini söytedik; konuşmayı arzu etınediler. Kendisiyle uzlaşamadığımız konu ü
şuydu: Panelde ben yönetim sırasında dinleyici afkadaştara söz hakto vermeyece§mi,
soru sorulmasına müsaade etrneyeceğimi; konuyu sadece panele çağnlı olan, bu ana
konu eırafında belli|onularda uzmanlığı olan aıkadaşlarımızın konular üzcrinde
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açıklama yapmalannı, buna izin verEc€ğimi söyledim.
Kendisi farklı biı dişünceye sahipmiş, daha faİklı bir düşünceye sahipmiş, daha

farklı şekilde düşünüyormuş bu meseıeyi. Bu nedenle çekildi. Tabi ki bu medeni ce,
saretinden dolaylı kendisini aynca kutlarım. Ama şahsen de iızüldüm, çünkü çok
değerli bilgi yönü vardu kendisinin. Burada taiışmalann içerisinde bulunsaydı ben
kendim ve meslekdaşlanm adtna sevineceğimi telrar st ylemek isterim.

Arkadaştanma ben söz vermeden önce, sorular yöneltneden önce harita kadas-

tro bilgi sistemi ile ilgili bundan önceki kurulayda sunmuş olduğum bir bildirinin
belifli bir losmınr okuyiıcağım; ondan sonra arkadaşlara sorular yönelteceğim.

Sadece okuyorum ve bu yaz r metinin kuruhay kitapçığı olan herkeste olması
lazım. Bilgi; bir nesneyi, bir olayı, bir olguyu asvir eder. Beliıli ölçülere göre biıbi-
riyle ilişkisi olan bilgiler bir araya gelince bir bilgi sistemi oluşiurur. İçerik den-

diğinde sistemdeki bilgilerin tümü kastedilk. Aynca her bilgi sistemine bt yanda

daha çok görev verilir. Bu görevlerin yerine geürildiği işlerin tümü de sisEme
ilişkin faaliyeılerdir.

İnsan oğlu var olduğu günden beri bazı emel ihüyaçlann istediği yer, zaman

ve mikıarü kaışılayabilmek için toprağı işleme -ki bu toprağı işleme olayı kendi

çıkarıan açıslndan düzenleme- çabasl içindedir. Yine insan oğlu kendi çıkarları
bakımından tarihin akışı içinde birbirlerinin haklanna saygılı olarak biı arada uyum
içinde yEamanın pratiğini 8eliştirmiştir. Bu iki kavramın giderek oplumlaIda top-

ıak-insaıl ilişkileıine önem kazandırmış ve yöneıiciler de bunu düzenlemeyi ilk
görevlerinden birisi bilmişleıdiı.

İşte kadasııo bu amaca dönüktür. Böylesi bir perspektifıen bakı]rnca kadastro,

bir toplumdaki toprai-insan ilişkileriyle ilgili bilgilerin betirli bir toplumdaki
oprak-insan ilişkilerinin bctirti bir bölümünden ibarettir. Bir başka deyişle kadastro,

bcliİli bir toplumdaki toprak-insan ilişkiterinin belirli biı kesimini tasvir eden ulusal
biı bilgi sisıemidir. Millilik özelliği topıak-insan ilişkilerinin bir ulusun tümünü

kapsaması ve hatta o ulusun karakteristiklerinden birisi otmasından kaynaklanır. Ka-
dasEo bilgi sisteminin içeriğini oluşturan bilgileri 2 kategoriye ayıİmak mümkiin;

bunladan birisi çekildek bilgiler, sistemin vaz geçilemeyen temel bilgileri bunladır.
Bunlann bir kesimi yeryüzü ve onun yakın çevresiyle ilgili bilgilerdir ki bunlar hari,

ıa bilgileridir.
Öteki kesim ise ülkenin mülkiyet Iejimine bağlr olarak değişen ve toprakla in-

san aıasındaki ilişkilerle itgili bilgilerdiı. Bu kesim ya yalnv mülkiyeıle ya yalnız
kullanımla -ki Doğu bloku ülkelerindeki kadasro budur- yada hem mülkiyet hem de

kullanımla ilgili hak Ve yükümlüliiklerin bilgilerinden oluşur.
lkinci kategoride ise ıercih bilgileri vardır. Sisteme aercihler sonucu sisteme

alınan bilgilerdir bunlar. Bunlardan hiç birisi olrnasada yine ortada bir kadasıro bilgi
sistemi vaıdır. Çoğunlukla sisıeme yiiklenecek görevlerin aynntılanndaki tercihler-
den buntaİ çıkanlır. Ömeğin toprağln titü, kira bedeli, deprem riski ve benzeri bilgi-
lerdir bunlar. Görev olarak da bu bilgi sistemine, bir kadastm bilgi sisıeminin

çekirdek bilgilerin ana göIevleri ikiye aynlır; bunlardan birisi vergi, yaıgı, imar, ka-
mula§nrma, arazi dünzenlemesi, istatistik ve bunlan çoğaııabilirsiniz. Bu ve benzeri
faaliyeüerin toprak-insan ilişkilerine ait bilgi. ihüyaçlannı kolay, hızlr ve güvenilir
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Yiğit ADILOÖLU- Teşekkiiİ ederim sayın Başkan.
Değerli aIkadaşlaİlm, sayln Prof. Giilkan benim sıkıladığım topu patlaıtı

esasında; söyleyeceklerimi gayet -biraz deıayda söyleaeceklerimi felsefik bir ilim
adamı lisanıyta iade e$iter. Buna rağmen ben gene biraz fazla vatlinizi alarak bu bil-
gi sistemi dediğimiz olayı bundan sonraki taflışmalaıda ve değerlendirmelerde nasıl
anlayacağımzı biraz detaya inerek an edeceğim. ondan sonra da ptantarla ilgili so-
ruyu cevaplamaya çalışcağım. Sizlere bilgi aktarmaya galret edeceğim., Harita kadastro bilgi sistemi nedir; yani uygulamada biz bu bilgi sisterninden
ne anlayacağız? Bu bilgi sistemi deyimi esasında çok eskilerden beri bizim günlük
hayatrmzda, meslek hayatımlza girmiş oımasına rağmen bu yeni moda olan bir ke-
lime. Muhtemelen bir deyim, muhtemelen bu bilgisayar mesetesiyle bilikte biraz
daha hoşa giden bir deyim olduğu için biraz ıuıtu sanıyorum. HAKAR raporunda ha-
rita kadasEo bilgi sistemi nasıl tanımlanmış? En son Ye iştiraki en büyiik olan bir
rapor olması bakımından,tıurada geçen t2rifleri ve yak]aşımlan ortaya koymakta hat-

ta taİtışmakta ben fayda göriıyorum.
HAKAR Raporunun görev tanımı ve ön etüd raporu isimli birinci btilümiinde,

aşağı yukan l7 sayfa içinde bu kavram tam birtaıif içinde olmasa bile, binakım un-
surlarıyla oİtaya konmaya çaıışrlmıştır. Hariıa için şu tanım verilmiştir; harita
yeryilzüniin ve onun yakın çevresinin belirli özelliklerini modellendiıen bir bilgi sis.
temidir. Bu tanım esnasında biraz ıeknisyence düşününce, yeaersiz ve içerik
yönünden de za),tf gibi gğziiküyor. Ancak burada modellendirme söZünü genişleğnek
ve o söz(ın arkasına biıçok şeyteri sığdirmak miiırnk'ıın. Öyle düşündüğiimüz uıkdirde,
modelin ıanunrnı yapmak şaltıyla ye@rli bir ıanım sayılabiliı.

Öte yandan kadastro için, kad,as66 16p6l-insan ilişkilerini modellendiren bir
bitgi sistemidir. Bu da modeltendirmeyi yorumlamak şaltıyla bir kadasıro ıariiı ola-

bt biçimde karşılamak içindir; bllgi §steminin görevlerinden birisi buduı.
Öteki görevi is€ kadastro bilgi sisteminin; içeriği oluşturan bilgiıerden

bazrlannı; özellikle hak vğ yiikümlülilklerle ilgili olanlanna devlet giivencesi ver-
mektir. Dğvlet güvencesi vermek, bu biıgiıer doğudur, devıet bunu taahhüt ediyor
anlamırıdarlır.

Şimdi bu bilgi §sıemi ilgili faaliyetleri de üçe ayırmak mümkün: Sistemin
oluşturulması bt, sisıemin güncel tutulması ikincisidir. Burada bir açıklamada bu-
lunmak istiyorum; yenileme, güncelleşdrme gibi kavramlar sistemde olmaz. Sistem
giıncel tutulursa sisterndi4 fünci faaliyet budur.

Üçüncü tiiİ faaliyeüe sistemden olan bilgi ihtiyaçlanriın kaşrlanrna§ıdrr.
Bu perspektifle baktığımız zaman olaya, ben Sayın Adiloğlu'ndan şunu

öğrenmek isıiyorum; daha doğrusu hepimiz bu konuda bilgi sahibi olunuısak sevi-
neceğiz: Kendisi yıllarca DPTde çaltşuğı için kadasroyla ilgili konularda da pekçok
emeği geçti; acaba kalkrnma planlannda harita kadastro bilgi sisteminğ vğ sektörü
için neler önerilmişü, bu önerilerin gerçekleşme durumu nedir ve bu gerçekleşme-
yen hususlann sebepleri konusunda bize bazı şyler söyleyebilirse -söyleyeceğinden
eminim- seviniriz.

Buyurun Sayın Adiloğlu.
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bilir. Ancak bu iki anımdan harekede haria kadastİo bilgi sisıemini sentez yoluyla
bulmak ü mümkün değil. Bunlan abi HAKAR raporunu lenkit eğnek için değil,
ama meselefi ortaya koymak için arz ediyorum. Zaıen onun içinde bir kişi olarak ve
koofdinatör olarak bu tenkit öz eleştiri nitEliğinde olabilir. o halde haıiıa ve kadas_

tronun daha çok daha açık bir tanunını yaptıktan sonra, harita kadastrodan ve haıiia
kadastıo bilgi sisteminden ne anlaşılabileceğini ortaya koyup, diğer değerlendirmeleri
buna göre yapmak lazım.

Tiirk Sıandartlar Enstiülsünde hazırlanıp kesinleştirilen 1662 nolu standanıa
harita için şu tanım veriliyoı: Harita yeryiizünün tarnamının veya bir hsmının doğal
ve yapay şekillerinin bir projeksiyon sistemine göre ve belirıi bir ölçekte
küçülüıterek biI düZlem tizerine izdüşümlendirilrniş, özel işaıetler ve tanlmlayıcı bil-
gilerle dorıaulmış benzeridir. Literatilf incelemesinde harita için bundan daha açık ve
somut bir tanımA ben yhsen rastlamadım.

Kadasııo için ise, en iyi tanm 1925 Efihli 658 sayılı kanunü yapılmışur.
Buna göre kadasro; ıaşlnmaz mallara ait hukuk ve tasamıf işlemlerinin ıemin ve
tevsikine ve bunlaıın geomeırik şkillerinin ve atanlarının ve konumlannuı ve huku-
ki durumlarınırı aespit edilmesi ve ıaşınmaz vergisinin tayini ve ıasamıf belgelerinin
düzenlenmesi, ıesis ve muhafazasıdrr. Bu tanrm zamanın ihtiyaç ve şarılanna gÖre

son derece başanlr Ve kapsamlı bir tanımdır. Bugün de belki bir iki kelime farkla bu
tanımı yapabiliriz.

Gerçekte kadastro kawamrnın unsurlanndan ba mnesi haıitadır. Yani kadastro
kavraml bu yönüyle daha geniş bir kawamd[. Bununla billikıe harila kavramını da
ihtiyaçlara göre.genişleyen bir yelpazİ gibi görmek lazımdır. Bu yelpazenin önemli
biı bötümü kadastro ile çakışır. Yani bindirilmelidir; bir kısmı da başka ihtiyaçlaı
için kullanllaca} kısımlalt gayet tabi çakışmaz. Bu birer kelime ile ifade ettiğimiz
kavıamlar birçok unsurlİdan meydana gelmiş olup, bu unsurların her zaman hepsi-
nin birlikte oluşturulması Ye kullanılması sözkonusu olamayacağından, bunlann bir
yığın fakat kendi içinde sistem ve model oluşturan, bir birini tamamlayan alt grup-
lala ayr dığını düşünmemiz gerekmektedir. Daha önce yani yukarıda kaıografik bir
tanımınr verdiğim harita sözü, genel bir kavramr ifade için kullanılmakladır. Da-
yandığt temetlere, maksadına, ölçeğine, uygulanan projeksiyon ve kafiografya tek-
nikleri ve benzeri faitörlere göre çeşitlenebilir. Kadastro içinde benzer şeyler
söylenebilir.

Bilgi sistemi bütiın bunlan içerecek şkilde orıaya konulmalrdıı. o halde harita
bilgi sisıeminin içinde nelerin bulunduğunu varsayabiliriz? Harita bilgi sistğminde
kabut edilen geomeİrik model, ölçme ve karogıafya teknikleri, sabit noktalar siste_
mi, ölçü, inceleme, araştrrma, hesap, analiz yorum ve sonuçlan, yeryüzündeki yüze
yakın kısımlar ve deniz dipleri dahil, doğal yaprnın ve sunni rcsislerin üç boyudu
konumlan, yera]u ve yerüsıü kaynaklalı, bitki önüsğ, özel olaİak ormana aiı bilgi_
ler, jeomorfoloji, jeodolojik ve arkeolojik bilgiler, ıarihi ve turistik bilgiler, meteo_
rolojik bilgiler, arazinin ekonomik potansiyeli, 1oprak tüürü, aİazi kutlanım bilgileri,
fiziki planlama bilgileri, kıymete ilişkin bilgiler, her türlü sınıtlara ait biıgilsr,
güncel ıutma ve hizmete sunmaya yönelik bilgi Ve mekanizmalar, envanEr ve ista- '

üstik bilgileri kaynağ oluşu gibi unsurlar bulunmaktadf.
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Kadastro biıgi sisteminde gerekli harita bilgilerine ilaveıen taşrnmaz mal kav-
Tm1 parsel kavramı, sınır ve işaİetleme, müıkiyet hakkı, taşınmaz mal üzerindeki
diğer hak ve miitellefiye er, taşınmaz mallarla ilişkili veİgiler, tescil ve belge
verme, devlet güvencesi verilmesi, güncel tulma ve hizmeıe sunmaya yönelik bilgi
ve mekanizmalar, enyanıer ye isıatistik bilgi kaynağı olma gibi unsuılar buluna-
cakür.

Sayın Başkanım, biraz u4un mu oluyor?

PANEL YÜRİİIÜCÜSÜ- Dıışiıncelerinizi söyleyeceksiniz Sayın Adiloğlu.
Yalnız biraz daha hzh söylerseniz seviniriz ubi.

Yiğit ADİLOĞLU @evamla)- Teşekkiir ederim.

PANEL YÜRÜfÜcÜSÜ- Kendi tercihıerinizi koyuyorsunuz; şimdi içerikle il-
gili tabi biıçok kişinin eleştirisi var, benim de var şahsen eleştirim; yaptığınız
tanrmlaıla ilgili benim de eleştirilerim var ama sonuna kadar dinlememiz lazım.

Yiğit ADILoĞLU- Teşkkür ederim.
Hafia kadastro bilgi sisıemi, saydığımız bu bilgi demeılerinden oluşmuş,

işleyen her zaman kolay, hızlı ve güvenilir şekilde ulaşabilen ve bunlara uygun
şekilde arşivlenen silrekli olarak güncelleşürilen, açı( şanları ve standaıüan belli biI
sistem olarak kabul ediliı. Bu kapsama giren bilgiler bütün şartlan ve standartlan
karşılamak suretiyle bir elden yapılabileceği gibi, gerekli ilişki kurulmak suretiyle
değişik otoriteler arafından da yapılabilir.

. Değerli dinleyenleı, şimdi de geriye kısa bir göz alafak harib kadasm bilgi sis-
leminin dününe ve geçmiş 5 yıllık plan dönemlerine değnmek isıiyorum.

_ Blrçok konuda olduğu gibi haritacılık çalışma|annda da askeri ihtiyaçlar do_
layısıyla sistemli bir şekilde ele alınmaya baştamışııı. İlİ ciddi teşkiladanma 1895
yılında başlamış; |925 yılııda da 657 sayılı kanunla Haria Genel Müdiirlüğü kurul-
muştur. Gene 1925'de 658 sayılı Kadasuo Kanunu ç*artılmlşür. Göriltdüğü gibi 64-
65 yıl önce daha cumhuıiyetimiz 2 yaşında bile değiıken, pek çok konudaki önemli
kanunlar çıkanlmadan bu kanunlar çıkanlm§tır. Bu çok ciddi, son derece de dikkat
çekici biİ olayüİ. Tiirk Medeni Kanunundan bile önc€ çıkanlnıştır bu KadasEo Ka-
nunu ve bilgi sisteminin -yukarıda aİz etmeye çalıştrğım- tanımını da, bugünkü
düşüıcelerimizi ka§ılamaya yakın bir ıanımını da vermiştir. Ama bugiine kadal aynı
cidüyene bunun tizerine gitüğiınizi söylemek oldukça zordlur.

Bugün ha.ita kadastro faaıiyetlerini diizenleyen 15 kadaİ kanun ve daha fazla
sayıda yönetmelikler bulumakıadr. Bunlaİ bir sistem oluştııran, birbirini tamamla- ,

yan bir eşri ve uygulama içinde de değildir. Ama her biri biı ihüyacı kaışılamak
için ortaya çıkmıştlr. Nasrl yorumlarsanız yorumlayın, bir kaİgaşayı, bir
başıbozukluğu ü ifade efiıektedir. Bu kanunlar arasında en önemlilerinden biri 657
sayılı t{arita Genel Müdürliiğü Kanunudur. Bu kanunun sivil sekıör için önemli
kılan, bu kanunun sivil soktör için önemü olan yanı, 196l yılına 203 salrlı kanunla
yapdan değişiklikle düzenlenen 4 üncü maddesidir. Bu madde Harita Genel
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Müdiiürlüğü yurdun savunması için liızumlu bütün harita ve planlan, Tapu ve Ka-

dasro Genel Mürltırlüğü ile işbirliği yaparak adı geçen Genel Müdiırli.iİ için lüzumlu

hariİalan, bütiin bakanlıklaı ile diğer resmi daiİelerin tiizum göreceği haritalan alımı
ve basımıyla yekilendirilmişdr. Böylece hariıa bilgi sistemi diyle adlandırdığrmu
modelin ıamamen Harita Genel Komutantığı tarafından gerçekleştirilmesi ve

işletitmesi hiikme bağlamış olmaktadır. Güniimiizdle bunun geçerliliği ayn ve geniş

bir ıanışma konusuduı.
Diğer kanun ve yönetsnelikler do incelendiğindo, aftk etkili olmayan, faydadan

çok zararlr sonuçlar Veren hii(ümler taşıdıklaıını, modern ba gözle ve 1925 nüuyla
bakıtarak günümüz teknoıojisinden de yararlanarak çok değişiklikler ve sent,ezler

yapılması gerektiğini herkes görebilir. 5 yıllık kalkrnma planlannda sekıöre nasıl

bakılm ı şıır?
Bilindiği gibi kalkınma planlannü genel ilke ve hedefler ile ilgili 5 yılık

dönem için öneriıer yer almaktadır. Kalkınma planIan her ne kadaı kamu kesimi için

emredici nitelikte ise de, uygulamada ilgili ıeşkilatlann tutumuna göre başan graiiği

değişmektedir. SektöümüZde başanlı otdugunu söylemek pek mümkün değildiı. B!
rinci plan dönemi- 1963-1967- içinde haIita ve kadasıro hizmeılerinin ilk
oluşturulmasr için 20 yıllık süre öngörülmüştü. Nasrettin Hocanın yaşı için
"sözümden dönmem" dediği gibi, biz de 25 yıl geçmiş olmasına rağmen halen 20
yrlda rsrar ediyoruz. Hem de modern bir bilgi sistemi kavıamını da

gerçekteştireceğimiz şüpheli bulunmaktadır. Hizmete olan talep tahmini, yaklaşık

olaıak bugünkü tahminleri tumaitadır. V5000 ölçekli haritalaı ana haIita otarak be,

ltlenmiştir ve fotogrametrik sisteme ağdık verilmişür. Aynı konu ve alanlardaki

çalışmalarda işbirliği sağtarnak üzere kadasro, harita ve imal planlanyla ilgili biı,
planlama ve işbiıliği kurulu öngörülmüştür. Bu ve pekçok soİuyu masaya geıifecek

ve haİita kadasEo bilgi sisteminden bugün de beklcdiğimiz biitünleşmeyi sağlayacak

önemli bir ilke olmasına lağmen, bugüne kadar olumlu bir gelişıne olmamıştır.
Aynca Haİia Genel Komutanlığının 203 sayılı Kanunla pekçok görevle yükümlü

kılınmasına rağmen, birinci pıan döneminde direkt olarak Hariıa Genel Komu-

ıanlığına bir görev verilmemişıir.
lkinci ptan dönemi 1968-1972 içinde, sadece kadastrodan bahsedilmiş, gene 20

yıl hedefi benimsenmiştir. llke olarak toprağın,mülkiyet durumunun hüuki yönden

kesin ve açık bir şekilde tespiü öngöriilrnüşür; daha başka bir unsuı eklenmemiştir.

Üçüncü plan dönemi 1973-1977'de haİita tapu kadastfo sektöriınün ve do,
layısıyla sistemin tanım ve kapsamı itk defa üçüncü planda yer almıştıİ. Buna göre

haİita, tapu kadastro sektörii her türlü ve amaçh harita ve planlann yaprmrnı,

yqatılmasını, yinelenmesiyle bunlann bayındırtık, imar, tanm ve diğer alanlardaki

uygulamalaıını, kadastıo hizmetlerini, tapu sicilleıinin düzenlenmesini, taşınmaz

mallara ilişkin doğmuş ve doğacak haklann hukuki ve fenni bakımdan izlenmesini
ve yürüüllınesini kapsamaktadüı. Bu kapsam detaya girmeksizin haria kada§tro bilgi
sisteminin yaklaşık olarak bütün unsuftannı ıaşunakıadır. Sekore bakş açısında bir
dönüm nokBsr olarak görülecek bu planın uzun dönemde gelişme hedefleri
Mlümünde, tanm Ye toprak reform ilo sulama, kurutma, taIım kedileri, tanm sigor-

tası, şhirlerin nazım ve imaı ptanlan tanzimi ve uygulaması, gecekondu problemi,
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hazine ve vakf aıazileriyle mülkiyete konu olmayan devletin hiikıim ve ıasaİrufu
alundaki kullanılmaya elverişli arazilerin krymetlendirilmesi, arazi ve bina ve tanm
gelirlerinin adaleıli olarat vergilendirilmesi, devlet geliri arasında büyiik payı otan ve
galrimenkullere ilişkin olarak alınan harç ve tergilerin tarn olarak ıahsili, gayrimen-
kul kaşıtığı l«edi alınabilmesi, kamulaştırma işlemlerinin aksamadan yiirüıillmesi,
turizm alanlannın değerleniİilebilrnesi, araz i ve ona bağı ihtilallann azaltılması ve
bütün bunlara bağlı sosyal faydalar, harita ve kadastro işlerinin krsa zamarıda bitiril-
mesini zorunlu krtmaktadır denilmektğ ve bu işlerin l973'ten başlayan 15 yıt
içerisinde biıirilmesi öngüülmekıedir.

Aynca yeni biı boyut olarak çok yöntü kadastro yapılması, teknik değoini yi-
tiren harita ve kadastronun yenilenmesi ilkelerine de yer verilmiştil.

Tedbiıler bölümünde 657 sayılı karuın üşmdaki kuıuluşlann işbiıliğ ve koor-
dinasyonu etkili olaıak sağlanlacaktır; bu Birinci planda da benzer şkilde varü. Çok
yönlü kadastro çalışmalanna başlanacaktt; haritalaİın sEındardı teşpit edilecekı,iİ,
mtikenerliği önlemek için tğknik a§iv işlerinin düzenlenmesi amacıyla 657 sayılı
Kanunun 5 inci maddesine işlerlik kazandrnlacaktr, yenileme kanunu çıkanlacaktf.
766 sayılı tapulama ve 2613 sayılı Şehir Kadastrlosu Kanunlaı biıleşlirilecektir.
Parsel köşlerine sabit işaıeller konulacaktr, haritaların ve harialarla ilgili bilgiterin
ve dokümanın gizliliği konusu, günün koşulları da dikkate alınarak gözden
geçirilerek uy8ulamada dalboğaz yaratın ayacak taİZda diJzfrll lenecektir, tedbirleri yer
almıştıİ.

Bu tedbirlerden Harita Genel Komutanlığı ile bağlantılı olmayanlaİ 15 yıIa
yayılan bir süre içinde meYzuat ç*aımak suretiyle, şekil yönünden gerçekleşmiştir.
Ancak çizilen kapsamda öngörülen bütünlüğü sağlayacak harita kadastro bilgi siste-
mi anlayışının uygulamaya konulduğunu söylemek mümkiin değildir.

DördünÇü Plan dönemi l9'l9-|983 arasında da, aşağı yukaİı Üçüncü Plan
dönemindeki ilkeler ve tedbiler muhafaza edilmiştir. Onlan kısaca fazla uzatmadan
okumaya çalışcağım. llkeler btilümünde, harita tapu kadasEo faaliyeüerini eıkin-
teşerek yasa.l ve kurumsal düzenlemeler yapılacaktrr. Kunrluşlann özel ihüyaçlanna
uygun haİita ii(edmi yerine, çok amaçh baz haİiıa]aİ krsa siirede ve sıh bir işbilliği
içinde sağlanacaktı_r. Teknik uygulamalara dönük olarak üreıilen yada geliştirilen
planlaı ve özellikle imar planlan için kadastro haritalan baz atınacakıır. Harita ve ka-
dasıro ile ilgili standaıı yapımı hzlanınlacak ve zorunlu olarak uygulamalan
sağlanacakEİ. Özellikle kamusa] aıazilerin harita ve kadasıro işlerinin öncelikle ta-
maİnlanması için yasal önlemler ahnacaktıİ. A,raştıİma geliştiİme konutanna ağıIıık
verilecek, üniversite, akademi ve diğer bilim kurumlanyla uygulayıcı kuruluşlar
arasında sıh işbirliği sağlanacakff.

Harita bilgi ve belgelerinin gizliliği, uygulamanın gerektirdiği esnekliği
sağlayacak biçimde yeniden düzenlenecek; Harita Genel Müdiirlüğiiııün sivil amaçlı
faaüyetlere katkı ve desteği sağlanacaktıİ. Harita ve kadasEonun tetnik değerini ve
uygulama olanağnr yiıirdiği yerlerde, haıita ve kadasronun her yönüyle yenilenebil-
mesi için arazi düzenlemesine ve birleştirilmesine olanak verecek yasal önlemler ge-
tirilecekıir.

Bunun drşında haritzıann memleket nirengi ağına bağlanması, parsellerin eko-
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nomik biiyiiklüğün altında stünmeyecek şkilde yasal düzenlemelelle bk nevi tanm
ve 1oprak reformuna yaıümcı olacak bir mekanizmanm getirilmesi gibi unsuılar var.

Beşinci Plan döneminde sektörümüzle ilgil-i hemen hemen bir şey görülmüyor.

Demekki her hangi bİ gelişme olmamış Yeya ümit kesilmiş; bilemiyorum orada bir

şey yok.
Aluncı Plan dönemine önümüzdeki giinlerde ne olduğunu görebileceğiz.

Sonuçta; harita kadastıo bilgi sisteminin çok öncelerden değişik isimler alıında
ortaya konulduğunu görüyoİuz. Bu tabiatıyla benim şahsi görüşümdür, tafıışma
sırasında -Saym Başkanın da dediği gibi- başka unsurtal katİnak mümkündiiİ. Bu sis-
teme kaynak olabitecek bilgilerin değişik mekanizmalarla hemen omamrnın top-
landığİnı, hatta mükerreren ıoplandığını bitiyoruz. Fakat bunlaıın bir sistemi
bütiinleyec€k nitelikte olduğunu, güncel tutulduğunu, geıektiği şekitde hizmeıe su-

nulduğunu, belli ve sınırlı maksatlar dışında kombine olarak bir entegrasyon içinde
kullanıldığını, Türkiye'nin ihtiyaçlarını karşılamaya yeıedi otduğunu, kalircsinin
yüsek olduğunu, ekonomik olduğunu Söyleyemeyiz. Teşekkür ederim. (Alkrşlal)

PANEL YÜRLITÜCÜSÜ- Teşekktır ederiz Sayın Aditoğlu
Sayın Aditoğlu'nun açıklamalanndan anladığımz kadanyla, Devlet Planlama

Teşkilatının hazırladığı yahut kalkrnma planlarımızda sektöİümüZe ve bugün
gündemimizde olan konuya bir sisıem yaklaşımı içerisinde yaklaşılmadığ açık seçik
görütmektedt. Dağın* lıkirler, rcdbirler, hedefler söylenmekte; ama bir sistem yak-
laşımı gibi bir kawamın bu planlara girmediği görülmekrc.

Şimdi ben Profesör sayın Alkış'tan biI ricada bulunacağım; daha doğrusu
açıklamaiannı şu doğultuda isteyeceğim, planlamalarımzda olmamastnA rağmen ya-

satanmuda hiç sözü edilmemesine rağmen, bir kamu kuruluşu -lstanbut Belediyesi
kcnditiğinden biı sisrcm yaklaşımıyla, bir kent bilgi sistcmi oluşturma çabası
içerisinde. Ancak sistem yaklaşımı ile ilgili konuları da biraz açması bakımrndan
olaya biraz daha tekıik açıklamalarla girerek, o uygulamayı bize anlatırlarsa veya o
uygulamalarla ilgili bilgi verirlerse memnun oluruz. Buyurun Sayın Alkış.

Prof, Dr. Ayhan ALKIŞ- Teşekkür ederim efendim.
İzin verirseniz sayrn yüdtücüm, bcn kürsüde konuşmak isterim; çünkü yansıyı

kuuanmak Zorunda},ım.

PANEL YÜR:urÜcÜSÜ- Buyuıun tabi efendim.

Prof. Dr. Ayhan ALKIŞ- Teşekkiir ederim.
Sayın Başkan, değerti meslekdaşlanrn; sayın Gürkan\n bana yönelıdği soruyu

cevaplamadan önce, aynı kavIamlarda birleşebilmemiz ve konuyu biılikte
Efuşabilmemiz açısından temel kavramlara değinmek istiyorum. Çok kısa ve öz
biçimde veri bbanı, ved bankası, bilgi sistemi, arazi bilgi sistemi, coğrafik bilgi
sistemi gibi; bunun hemen ardından,

PANEL YÜRÜTÜCÜSÜ- Sayın Atkış, onlan k§a kesersek seviniriz.
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. Prof. Dr. Ayhan ALKIŞ- Çok kısa olacak Salın Başkan.
Daha önce'aızu edildiği için geniş bir hazırlü yapmışüm ama, çok kısa biı

özedemeye çahşaçağım. konuşmamın özedni yansıda izliyoruz:, çok krsa ve öz
biçimde kavramlara değindikten sonra yine aynı öz€t içerisinde haritaçılık açsından
bilgi sisteıninin önemi nedir, haİita kadastİo mühendisliği açısından konuya nasıl
yaklaşmalıyız; bu konuyu çok krsa şekilde özetledikten sonra, lstanbul arazi bilgi
sistemi konusuna gimek istiyorum; yani temel konumuza.

Şimdi sözlğrime ekonomi dünya§ıda para ne ise bilim ve teknoloji dünyasında
da geçerli olan şeyin bilgi olduğunu söylemekle başlıyorum. Bildiğiniz gibi çağunız
bir bilim çğıdır; topluınu geleceğe giden yotda mevcut olanaklaıdan en veıimli
mannksal biçimde yararlanma yollannı aİamaya ç*ryor. Başlangıçn sadece hesap
yapan aİaçlar olarak kullanılan bilgisayarlar, günümüzde daha geniş içerikli bir
biçimde bildiğiniz gibi organizasyon amacıylada kullanılıyorlar. İşte sonuçunda adına
veri tapanlan, veri bankalan ve bilgi ve bilgi sistemleri dediğimiz bir oluşum söz
konusu oluyor. O halde çok krsa ve öz biçimde bunlan ıanımlamaya çalışalım.

Alışılmış biçimde pro€ramlamada gördüğiiııüz bir akış diyagramı söz konusı-
duı yani veriler bir programla işlenir ve sonuçlar elde edilir. A ,verisi, A programı
A, sonucu. Daha sonra sonuçlar yine başka verilerle birlikte programlaıla B sonucu_
na ıılEır ve bu dizi işlem devam eder ğdeı Burada önemli nokta progıamın doğrusal
akışı oluşudur; sondaki programü baştaki verileri kullanmak güçlüğü söz konusu-
duI, yada bazr sakıncalarr vardrr. o bakımdan konuya bütiin veriıeri içerecek -mavi
ite gördüğümi2 konuya- biz burada bir daife içinde göıdüğümüz veri tabanında !op-
luyoruz bütün bu verileri ve bir veri tabanı yönetıneni aracıltğr ile kullanıcılaıa; çok
sayıda kullanıcllara bunlan sunabiliyofuz.

O halde veri bankası nedir; veri tabanmın bu şekilde çok hsa ve öz biçimde
tanımrnı yaptıktan sonıa, veri işlemede üreıilen bilgilerin aışivlenmesi günümüzde
önemti bir konudur. Bu aışiyleme veri kümelerinin stirekliliği, ortak kullanımr ve
güvence altına aıınm:ısı; yani korunmasrnı amaçlar.

Şimdi veri bankasını ıum ögeteriyle birlikE yansıda görüyoruz, Gördüğünüz
gibi veri abanı Ve onu yöneten bt siskm söZ konusu. Bu s_istemi kullanan çok
sayıda kullanıcılar var ve sonuç aiıiinlerinde giriş ç*ış olarak elO! edebiliyorlar.

Şimdi bu veri bankası nasıl bt sisıeme dönüşüyor? Nasıl bir bilgi sistemine
dönüşüyor; bilgi sistemi her şeyden önce basit anlamda modem bir arşiv olaıak
lanımlanabilir. Yansıda topografik bir bilgi sisteminin yapısını görüyoruz. Bu sis-
temde gördüğünüZ gibi, biı yönetici kişi sistemi soıguıuyor ve sorduğu sorulara
karşıIık cevaplar alıyoı. Yani sistemin sorgulama yönüyle, yoluyla binakım bilgiler
sağlıyor. o halde arazi bilgi sistemi nedir; bilgi sisteminden önemli ayncalığı bunun
özel bir durumu oluşudur. Arazi bilgi sisomi bir yörenin toprağa ilişkin verilerinin
sistematik biçimde bplanması, işlenmesi, sunulması, güncelleştirilmesine yönelik
işlemlerden oluşur.,Burada bilgisayar tamamen biİ araç oıaİak kullanılır; hiçbiı za-
man biIgisayar bir amaç değildir. Önemli bir noktayı burada vurgulamak isüyorum;
özellikle arazi bilgi sisteminde bu sisıemin ancak kadastral bir ıemele üyandığı
sllıec€ tutarh oluşu önemli bir konudur. HaıiğcıIrk açısından arazi bilgi sisteıninİn



yada genel anlamda biıgi sisteminin öneni nedir? Bildiğiniz gibi haritacrlıkİ4 hari-

ıacılık emek yoğun biİ hizııettt ve hariğıc ar en yoğun bilgi iireon mesleklerden

biridir. Hatta en önde gelenterden biridir. Bilgilerin arşivlenmesi ve giincel-
leştiıilmesindeki işlevi kaçınılmazdıı. O halde bankanın ana sermayesi, haıitacılrğın
yoğun emek hizmetleriyle üIetilmeheda. Sermaye kazananın olduğu göiüşünden

hareketle, bilgi de iiretenin olmalıdır. Başka bir deyişle haritrcı lemel etkinliği olan

bilgi iireııneden kaynaklanan işlevinin aşivleme, güncelleştirme ve araziye uygula-

mada da siirmesi ve omıarıa büüınleşmesi gerelçir.

Daha öz bir deyişle hariacılar olarak, bilgi sisıemi bizim bir parçamüdıİ diye-

bilirim.
lstanbul arazi bilgi sistemine geçmeden önce, çok k$a ve öz biçimde ileride

değinece§miz önemli bir iki konuyu yansıda göstermek isıiyorum. Burada bir bilgi
sistemi söz konusu; bilgi sislemi kilçük ve büyük ölçekliler için farklı adlar

alıyorlar. KUçiik ötçekler için bu sisıem çoğunlukla coğrafı bir bilgi sistemi olarak

adlandınhyor. Yine bitindiği gibi büylik ötçekli çalışınalar için ise, genellikle arazi

bilgi sistemi yada kadastİo için söz konusu ise parsel bazlı, parsele dayalı arazi bilgi
sistemi olarak adlandırılıyor. Tetnik olarak görd[ğümiiz gibi, birinde grit yada kaıe
ağı dediğimiz yöntem kullanılrrken, diğerinde vektör yöntemi kullanı|ıyor. Veri op-
lamada da temel t lçmeler, uzakıan algılama ve fotogıametrik yönrcmle, sayısal re-

sim bilgi işlemi gibi mesleğimizde tanıdığımız yöntemler kullanılırken; büyi.ik

ölçekli hafita iiıetimini temet alan aıazi bitgi sistominde ise yine değişik yöntemler

kul[anılıyor.
Konumuz arazi bilgi sistemi olduğuna göre, parsel bazh arazi bilgi sisteminin

krrsal ve kenİsel alanlardaki uygularna aşamalaruıa şöyle biİ göz atİnak istiyorum.
ltk aşama jeodezik kontrol ölçmelerini içeriyor. Bu aşamada yinğ bilindiği gibi teo-

doliı, etekEonik uzaklık ölçerler, fotogümetrik nokıa sıklaştırma, fotogıametrit ni-

rengi yöntemleriyle kaba konum beliıleme gibi yöntemler kullaııılıyor. Daha sonra

büyiik öıçekli fotogrametrik haİita üreıimi söz konusu; bu haritalar yine bilindiği
gibi analog yada dijital biçimde elde ediliyor. Ancak bir bilgi sistemi söz konusu

otduğuna göre, bueda sayısal haıitadan söz eırnek gerekiyor. Paısel bazlı kadastıal

bilgilel ise, yine çTzgisel, yazısal ve bir grafik bilgi sistemi şeklinde olabiliyor.
sonuçta bütün bu bilgiler, kayıtlar ve bilgisayar kürıikleri olarak aİazi bilgi sistemi-

ni oluşturuyorlar.
Bütün bu çalışmaıaİdan sonra, şimdi lstanbul Büyiikşehir Belediyesinde 1987

yrlında oluştuıulmaya başlanan ve bu oluşumu hala slamekte olan lstanbul Arazi
Bilgi Sisrcmine değinmek istiyorum. Burada arazi bilgi sistemi tanımını bilinçli o-
larak kullanıyorum; bugiinkü aşamada sistem sad€ce kentsel veriteri içriyor, ancak

kadastro verileriyle bütünleştiği takdirde, bütünleştikçe arazi bilgi sistemi içeriğini
kazanacakğr.

Önce lstanbul hakkında çok krsa ve öz bitgiler vermem yerindğ olacak. Alan
oldukça geniş; 1870 kilometrekaıelik bir alanı içeriyor. Yine bitindiği gibi lstanbul
? milyonu aşan nüfusuyla önemli bir meEopoliten kenümiz. Nüfus anışı orıalama

4,2'yi -yüzde- buluyor. Coğrafi durumu oldukça strağik, arazi yapısı çok engebeli

ve arsa çok değerli. Yaklaşma çok dinamil ve çok katlı. Kent olarak önemi hiç kim-
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se ıarafirıdan yad§narnaz.
Bunun yanında İsıanbut Büyü§ehiı Belediyesinde de krsa bir biçimde

değinmek istiyorum. lsıanbul Büyııkşhir Belediyesi bilindiği gibi metropoüten bir
belediye; 19 ilçe belediyesi Büyiıkşhir Beıediyesine bağh olarak çalışıyor. Bağlı ku-
rumlar İsıanbul Sular İdaıesi; lSKİ, lsunbul Gaz Dağıtım Anonim Şirketi ve İETT
ve diğer karnu kuruluşlan da gündeme geliyor; PTT, TEK ve benzeri kuruluşlar
gibi.

Öncelikle hepinizin merak ettiğini ıımuyonım; lstanbul arazi bilgi sistemi
oluşumu nereden gelm§tiı? Şunu özellikle vurgulamak istiyorum, bu düşünce her

şeyden önc€ meslek dışında ve yönetici pozisyonunda olan kişilerden gelmiştir ve
temeli de planlamaya dayamaktadır. Hemen bi4ok i.ilkede olduğu gibi kentin planla-
ma gereksinimlerine kısa §urede imaİ durumu verebilme gibi, belki politik olarak
nitelenebilecek amaçlara dayanmakudır. Bu çalşmalar için gerekli, jeodezi açısından
gerekli ön çalışmalal daha önceleri bildiğiniz gibi lamamlanmıştır, İstrıbul un tüm
metropoliten alanının bir özel Fıımamız urafından meıropoliten naengi ağr kuıul-
muş ve bu çalışmalar oralama 2 sene gibi ba süe içerisinde bitirilmiş tir. Bunun
hemen sonrasında planlama amacrna yönelik olarak yapılacak bu girişimin, sonuçta
bir bilgi sistemini gerektirdiği ortaya çıkmış ve bu amaçla yaz ılrm ve donanım
seçimi konusunda belediyenin çalışmalan olmuştuı.

Bıırada ben yer yer İsıanbul Büyiikşehil Belediyesinden söz ediyorum iıma şunu
özellikle vurgulamak isterim; İstanbul Büyiı}şehir Belediyesiyle bu konuda özell_ikle
sayısal fotogrametrik haıiıalann üretimi konusundaki işbirliğimiz nedeniyle söz
ediyorum. Ancak belediye adına konuşmadığıml ve üniversite adına buİadan söz
etdğimi vufgulamak i§ıerim.

Yöntem seçimi konusunda öncelikle mevcut harita]ann sayısallaştınlması ko-
nusu gündeme gelmiş. Hatta bir yabancı firma çok da cazip tekliflerle bu haIitalan
sayısallaştırmayı önermiş ve daha sonradan meslekdaşıanmrzın yerinde tepkileriyte
bu konudan vazgeçilmiş; böylece yabancı iirmanrn iflasr için, belki iflas etmemesi
için bir fırsat kaçınlmış olmuş. Yöntem konusunda ise fotogrametıik yöntemle bu
işin daha hzlı, daha losa zamanda 3-35 kez daha ucuz biçimde yapılabileceği sonu.
cuna vanlmış ve bu konuda hazırlanan ihale de yine hepinizin bildiği gibi yerli bir
firmamız tarafından alııimış ve ilk aşaması alınmış; bu aşamayı burada vurgulamak
istiyorum; bu aşama rcmcl verilerin; bilgi sistemi için gerekli temel Verilerin-
sağlanması aşaması, yani kentsel harita üretimi, sayısal haİita iİedm aşaması. lhale
siiresi 2 yı|; 1987 yılının Temmuz ayında başlamış ve bu yılın yani 1989 yılının
temmuz aü.ında sona erecekı

Donanım seçimi konusu da yine ocak l987'lerde sonuca bağlanmış ve yine
belediyenin bu konudaki çalışmalanyla inıergraf sistemi tercih edilrniş. Bunun he-
men sonrasınü gerekli ön hazırlıklar yap mış ve prototip pilot bölge uygulamasına
geçilmiş; daha sonra gıafık verilerin yanında, sist€me aktarılması düşünülen graflk
olmayan anlamsa. sözel verilerin de sisteme aktanlmasl yönünde gttimlerde bulu-
nulmuş ve bu amaçla lstanbul Büyiitşehir Belediyesinde Betbin adı alEnda bir ano-
nim şifket kurulmuş ve bu şirkette bu verilerin aktanlması işlevini iıstlenmiş.

sistem haklonda çok kaba bilgi verme* gerekir§e, yaklaşk tam bilinmemekle
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birlikte, bir milyonu aşan parsetin olduğu söyleniyor. Bu bakımdan mevcut, olanak-

larIa 3,6 GB kapsitesi, bitgi sisteminin kapasitesinin gelecekte 8 GB ulaşacağ ah-
min ediliyor. Şu anda projenin yakl§tk üçıe ikisinin bittiğini, proje derken şu
aşamalan da bu arada belinmek gerekiyor, metropoliEn nirengi ağına üyü olarak

fotogrametıik yöntemle, nokta sıklaşurma amacıyla yani hava nirengisi amacıyla
yersel çalışmalar, yelsel jeodezik çalışmalaı ıamamlanmış, İstanbul'un tümü, yak-

fuık 3500 nokıayı içeriyor, iki yakası. Tümü biılikte dengelenmiş, hassasiyet konu-

sunda kaba bir bilgi vermek gerekirse, ortalama hassasiyet 5 saİıtimeEenin altında.

Yine nivelman ağı konusunda da Pazanesi günkü oturum<İa artadaşım bilgi vefdiler.

Doğu ve Bau ikipr ayn bölge olarak dengelendi. Yine ulaşılan doğrulukta sayısal
yöntemle harita iaetimi için oldukça yeterli.

Düa sonra bu verilere dayalı olarak fotogrametrik nirengi çalışması tamam-

landı ve i.İetiten sıklaştrılan noktalara dayatı olarak da haİita iiretimi gtinümiizde

yatlaşık 1500 pafta ile t/1000 ötçeğinde, yani üçte ikisine yakın biı bölürnü ıa-
mamlanmış oldu. llgili firmadan alüğımız bilgilere göre pğenin stiırecinden iki ay

kadaİ önce -Mayts ayı ortalaİrnda- ıamarnlanacağı söyleniyor, biz de bu mhminleıe

kaulıyoruZ; ancak projenin zamanında sonuçlanabilmesi geıçekten bizi sevindi-riyor.
Bunun yanında, yani planimetrik ve topografik verilerin fotogrametfik

yönİemle sağlanması yanında, planlarna verileri ve kadastral veriler de sisteme ak-

tanlryol. Bunun için çahşma gruplan oluşturuldu. Özellikle pilot bölge alanında bu

çalışmalar tamamlandı ve yapllan topluma aç* biı günde yapılan bif tanıumla da pi-

lot böl8e alanmda krsa sürede, birkaç dakikalıt bir zamanda imar durumu verilebi,
leteği de gösterilmiş oldu.

Şimdi lstanbut Arazi Bilgi Sistemi konusunda belki yansıdan özetlemeyğ

çalışıığım konutan derli toplu biçimde görebileceksiniz. Jeodezik ağı ölçüleri bunlar

tamamlandı, veri toplama iştemi, topografyası, yani fotoglameüik ölçmeler bunlal
tamamlandı. Burada önemli bir konu var, o da yansıda gördüğünü "Kadastıo" başlığı
aıbnda kadastraı Veri tabanının oluşturulmas konusu. Mevcut yasalaİımıza göre, bil-
diğimiz gibi, kadastro yapma yetkisi Tapu ve Kadasııo Genel Müdürtüğtinün ıemet

görevlerinden birisi. Belediyelerdc meYcul yasa] düzenlemeler içerisinde lmaı Yasası
ve ona bağh diğer yasalar çerçevesinde kadastıal verileri ilgili kadastıo ya da tapu

müdürtüklerine hazırlama, bir bakıma dotaylr olarak kadaslro yapma yekilerine sa-

hip.
Başlangrçta vurgulamaya çalıştığım biİ nokta vaİdı, o da böyle bir sistemin,

yani kensel bilgi sisteminin, ya da daha geniş anlamda arazi bilgi sisteminin kadas_

ğat verilerden kadastral veriler olmaksızrn kadastıal verilerden yoksun bir biçimde
oluşturulmaslnın sakıncalı olduğu, haıta temeı açıtaIdan noksanhklar gösterec€ği

şeklinde idi. Şimdi, buradan sistem oluşumunda karşılaşılan rcmel güçıük de

kanımca burada yatıyor. İstanbul Büyükşehir Belediyesi, kadastro böıge
müdürlüğiınden sağladrğı haritalaİdan yararlanmak suretiyle çalıştığı alanlardaki ka-

dastral harihlan faıklı ölçeklerde, farklı hassasiyederdeki haritalan sayısallaştıraıak

sisteme yüklüyof. Bunu özellikle pilot proje alanında bu çalışmalarrn sonuçlan-

dıntdğını söyleyebitiyorum. Diğer alanlalda da devam edecek. Burada önemli bir
nokta, kadastronun konuya bakış açısr. Sisıem oluşumu içerisinde kadastronun yeri



yadsınarnıyor. Ama Kadastro Genel Müdiırlüğiinıın ıemelde konuya gerek telııik ge-

rek hııl«ıksal açıdan destek olması gerekiyğ.
Ben bu önemli konuyu vurguladrktaıi sonra burdda söderimi nokıalamak isıi-

yorum. İkinci tuİü bu konudaki önerilere yer vermek düşilncesindeyim. Teşkkiir
€derim.

PANEL YÜRt[ÜcÜsÜ- Ben ıeşetttir ederim Sayın Alkrş.
'sayın A[§ş\n aç*lamalanndan da güduğiimtiz kadanyla ilk uygulama olduğu

için orada da gerçekten bir sistem yaklaşımı diye biı şy yok. Bence ihtiyaçlan or-
taya ç*mış, bunu çözmek için tedbirler almaya başlamışlar, derken yol olaıak bir
bilgi sisıemi olayı ortaya çıkmış. O bilgi sistemi oluşagelmekte. Demek ki bu olay-
laı, aslında HAKAR'da oldukça aynnulı bir şekilde konuşuldu, tartışıldı ve HAK,
ARln bir tedbiri olaİak, tahriki oıarak da diyebilirim, bir bilgi sistemi yasası

çıkarülması gündeme geldi. Ve bu bilgi sistemi ile ilgili biı taslak hazırhğı oldu, o
ıaslağın hazırlğı hangi aşamada olduğu, bu uslağın neler getirdiği konusunda Sayn
Dokbr Ünal'dan krsa olarak rica ediyorum.

Dr. Nıdi ÜNAL- Teşekkü ederim Sayın Başkan.
Arkadaşlanm arazi bilgi sistemi konusunü gerek planlarda, geıekse uygulama-

laıdaki karşılaşılan durumları ve gerçekleşmeleri izah ettiler ve sizler de bildiğiniz
gibi, HAKAR Projesinin de sonucu olarak bir harita kadastro taPu bilgi sistem ka,

nununun çıkanlması, ıabii bu kanunla birlikte işİe KadasEo Kanununun yenilenrnesi
gibi pekçok hedefler belirlendi. Kadastro Kanunu ç*ması yanınrla. hemen akabinde

bir yü kadaı önc€ de hazırlanan bir Haıita Kadastro Tapu Bilgi Sistem Kanun Ta-

sansı ilgili bakanlıklann görüşi.ine sunuldu.
Genel Müdiirlüğümiizce hazırlanm§ olan bu kanun tasansr, aslında l6 madde-

den ibaret bir kanun hsafisrdr. Bu bir yıl kadaİ önce gönderilen kanun tasansı,
bütün bakanııklann görüşleri alınarak, toplanmış durumda ve genelde olumlu bi-r

yaklaşım içerisinde. Tabii belirttikleri görüşler doğrultusunda Genel
Müdiİlüğümiizde kurulan bir komisyonda tekrar İedak@ edilmek suetiyle bu kanun

tasansı kanunlaşması için Başkanlığa tevdi edilecek.
Değerli aıkadaşlar, zaten Tapu Kadastro Genel Müdialüğii, ta 1964'lü yıılardan

beri bilgisayar kultanmaya başladğında bekli bazı bilgileri bilgisayar bazında top-

layıp istatistiki veriler elde etıneye başlamışn. Tabii bu biı sistem yaklaşımı içinde

değil, bir bilgi sistemi kurma yönünde değil, sadece ömeğin, katlastro üretimi konu-

sunda, örneğin, mal süipleri konusunda bir bilgisayar ortamı oluştumak için

çabalarını devam ettirmişıir ve halen devam eunektediİ. Tabii bu uğraşılar, sadece

hizmeün yakın takibi ve kolaylıkla ulaşım sağlanabilmesi için bilgisayardan yaraı-

lanmak sureüyle geliştirilrniş değişik projeler. Ancak, hepinizin bildiği gibi, bir ka-

dasıro bilgi sistemi ancak parseı baanda ulaşılabile.€k gerekli bilgileri elde eğnekle
mümkiin olacakğı.

Şimdi bu hazırlanmış olan Harita Kadastİo Tapu Bilgi Sistem Kanun Ta-
sansının gerekçesini şöylece bilgilerinize aktarüktan sonra, kanun maddelerini de

başlıkl iübafiyle arz edeceğim.
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Bilindiği gibi Tiiııtiye'de hariıa kadastro faaliyeüerinin başlangıcı oldüça eski
taıihlerden gelmektedic ancak haritaya dayü kadastro düşüncesi ilk defa 19l2 yılmda
giindeüne gelmiş, o zamandan giinümüze kdaİ ü kuruluşlar arun ihıiyaçlanna cevap
verecek nitelikte bağımsz, bütünıeşme, yaşauıma şansı olmayan hizmet tiİetE gel-
mişlerdir. Çığ gibi büyüyen ihtiyaçlar, para, emek ve zaman israfi ilo karşılanmaya

çalışılmışur. Biıbiıinden bağımsz ve farklr sıandarı,Iardaki hariıa kadasğo bilgileri
uygulanmasında yetersiz kalmıştıİ.

Bilindiği gibi, Tiirkiyğ kadastrosunda 1988 yılı sonu itibariyle yiizde 57 bir
gerçekleşme vaıdır; ancak 1960'lı yıllara kadaı yapılan kadastral haritalaruı da büyiik
oranda yenilenmesi gereği onadadır.

Diğer taraftan, kadastrodan bağımsz olarak şhfu ve kasabalann en az birer
defa, bazı yerlerde miikerrer olmak üzere hali hazr haritası yapılmışur. Yaunmcı ku-
ruluşlar, aynı yerlerde özel maksaılar için haİiıa ıireğnişlerdir. Bunlann hemen ta-
mamı ayn ayn sistemlere dayanfunldığı için bütünıeşme şansı da bulunamamakıadr.
Türkiye'nin bu çok önemli ve gecikmiş hizmetini bir an önce gerçekleşüebiımek
için, gelişıniş ülkelerde olduğu gibi, çok yönlü hizmet verebilecek ve yaşıabilecek
biı sisteme bağlama mecbuıiyeti hasıl olnuştur.

Haİita Kadastro Tapu Bilgi Si§ıem Kanunu, bu sektördeki bütiin ihtiyaçlaİa ce-
vap vereıek, para, zaman ve emek israfrnı önleyecek,,aynı zamanda çağdaş bir
diizenleme ve uygulama geüecektir. Bu Kanun Tasansı ne gibi yenilikler gedrmek-
tedir? Birincisi, hizmet girdileri bil yöne Ve standart tiıretime yönlendirileceği için,
hizmetin tamamlanması kısa zamanda gerçekleşecektk. lkinci olarak, çok maksaü
haıia kadasuo yapılarak, taşınmaz mallaıla ilgili ve uygulama için gerekli teknik ve
hukuki bilgiler üredlecektir. Üçüncü olarak, hizmet iiretimi bir masur plana
bağtanacaktır; aynca, yılhk programlar ihıiyaca göre be|irlenecektir. Dördüncü ola-
rak, haIiıa kadastro upu bilgi ve belgeleri, müşteIek bk arşivde ıutuıaİak, sektör
içinde ve ilgili sek6r ve kuruluşlarla ilişkiler kesintisiz sağlanabilecek, ihüyaçlaI
karşılanabilecek, mükenerliğe meydan verilmeyecek, envanıer bilgileri kolayhkla
çıkafllabilecektir. Beşinci olarak, biıtün haritdaf ülke temel jeodezik ağlarına
bağtanacak, ölçekler ve pafta bötünmeleri aynı esasa geıirilecektir. Böylece, harita
karmaşası önlenecektil. Altıncı olarak, haria sabit noktalan ile parsel sınırlaıırıın
sabit tesislerle işare enmesi esasa bağlanacaktır. Böylece büyük boyuı]ardaki sınır
ihtilaflan önl€nmiş olacaktıI. Yedincisi, devleün bizzat yapmakıa olduğu bir klsım
işleri özel teş€bbiise akurmak sureriyle hem si.irat sağlanacak, hem de devleün deneç
tim v€ gözetimi eıkinleşecektir. Buna ilaveten, hizmet ilgililere iıcret mukabilinde
verilecek, hem hizmet satrşını sağlama, hem de hizmeti istenilen düzeyde
iı(etebiımek için döner sermaye oıuştufulacaktıI. son olarak, opografik hariıalara
kamu yaranna aylon olmamak kayüyla aleniyet, açıklık getirilec€ktİ.

Bu temel gerekçellere göre hazırlanmrş olan bilgi sistemi kanun tasansı, şu 16
maddenin, son 3 maddesi yiİtırlıik Ve iptal maddeleri olması nedeniyle diğer maddelğ
ri okumak istiyorum.

l- Amaç: sivil maksaılı haita, kadastro Ve lapu hizmetlerini gerçekl§tirmek,
bu yönde standaIdizasyon ve arşiv birliğini sağlamak ve hizmet te}rarlannı önlemek,
haİita kadasEo ve ıapu bilgilerini doğru,siiratli ve noksansız olarak sağlamak ve
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gtirıcel nıırnak iıze.re, devanlıl* arz eden haİita kadasEo ve ıapu bilgi sistemini kuİ-

maktrr.
2- Kapsam: Gene HAKAR Projesinde beliıleııen alt€rnatifle,r€ göı€ belirlenmiş

olan şu hüküırüleıi içermeki€dir. Birinci maddedeki amacın gerçekleştirilmesi için

oluşnrulacak bilgi sistemi;
a)- Yeryüzünün ıabii yapısı ile yerilstü ve yeıaltı suni tesislerini yatay vo

diipy konumlannı,
b)- Taşınmaz malların sınır ve yilzölçlimlerini,
c)- Taşınmaz mdlann hulruki durumlannı,
d)- Arazi kııllanım bilgilerini,
e)- Toprağın tiırünü,

0- Taşınmaz malın kıymetini,
g)- İmar ve arsa bilgileriyıe geıekli göİülecek diğer bilgileri kapsamakıadlır.

3- Haıita ,e Ölçtleri: -Bu ksmı tam okuınadan şöyle izah edeyim- harita bil,
gileri, ülke temel jeodezik a&na bağlı üftlacak ve harita ölç€kleri l/5000 ve 1/1m0

olacak ve p6fta bölifunlemesi ülke çapınü yapücaktr hii&m{inü içermektedif,

4- Sabit nokıa ve taşrnmaz mal sınrrlanrun işreÜenmesi: Kadasrosu yapılacak

alanlarda sınulan işareılerle belinilmemiş olan ta§ınm^z mallann sınıılanna, malik-

leri ve zilliyetleri arafindan idarc.e beliİlsnecek esaslara göre işretıer konulması

mecburidir. Belitilen zamanda işaretlenmesi yapılmamış olan yerler, idarece

yapıırılacak, yapılan masraf yiizde 50 fazlası ile Amme Aıacaklan Tahsil Usulü

Hakkındaki Kanuna göre taİsil edilecektir.
Malik ve zilliyetleri gerekli güiilen yerlğde, loprak üstü, ıoprak dE harila

sabit tesislerinin konulmasr ve ölçü işlemi yapılması için görevlilere izin vermek

zorundadlrlar. Taşınmaz mal malik ve zilliyeılerinin harita ve sınr nokta tesis ve

işare erinin korunması ile kullanılması çalışmalannı engelleyecek tutum ve dav-

ran§larda bulunmalan yasakur. Harita sabit tesis ve işaıetlerinin konulabilrnesi için

ihtiyaç hatinde kamulaşurmaya yetki verilmiştir.
5- fuşivleme: 2 nbi maddede sayılan bilgiler ilçe düzeyinde arşivlenerek hiz-

mete hazır ıuıuluı. Aynca, kopyalannın muhafaza edilmesi gereken bilgi ve belgeler,

Tapu ve Kadastro Bölge Müdıifliiklerinde, istatistik aİnaçll bilgileı ise Tapu v9 Ka-

dasEo Genel Müdiirlüğiınde arşivlenif.
Milli güvenliğe aykın olmamak şaruyla Haria Kadastro ve Tapu Bilgi Siste-

mine giren bilgiler ise Tapu ve Kadastro Genel Müdi.iılüğiinde aşivlenir.
Milli güvenliğe aykın olmamak şaİüyla Harita Kadastıo ve Tapu Bilgi Siste-

mine giren bilgiler ve haİitalar aleni olup yayımlanabiliı. İlgisi oIan hekes bu bilgi
ve belgelerden döner seİmaye idar€sine üğet {t'eyerek faydalanab a.

Tapu ve Kadastro Geneı Müdürlüğünün izni alınmak koşulu ile hava

fotoğraflan ve arazi ölçüsü ile ilgili her tiirtü değer özetleri üçüncü kişiler taraftrıdan

çoğaltslıp yayımlanabili.
6- Görevli Teşkilat ve Faaliye ğri: Bu madde, Tapu ve Kadastro Genel

Müdiiİlüğü, ilk ıesis, yenileme, mevcut bilgileri haria kadastro ve tapu bilgi siste-

mine uygun hale getime ve güncel nıtma işlerinden ibareı olan faaliyetleri bir ana

ptana göre ilçe biİimini esas alarak gerçekleştirt.
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Yeıerli sayıda ve uygun konumdaki sabit nokmyı yaygınlaştırmak ve
sıklaşiırmak Ve bunlan her an kuılanılüİ durumda muhafaza etlnek Tapu KadasEo
Genel MMiırl üğtıİıün görevi.

Tapu Kadastro Genel Müdürlaığünün, bilgisayaİ, foto-grameri, uçuş
krymeı.lendirme havai nirengi ile ilgili personellerin sorumluluklarına buraü yer ve-
riliyor, orayı gçiyorum.

Hariİa kadastro ıapu bilgi sistemi ile ilgili bilgileri ıireten ve ıiretüen kuİu-
luşlaı, bu bilgileri edindiği tarihten itibaren en ge{ üç ay içinde a§iYıenmek üzere
Tapu Kadasno Genel Müdürlüğüne bildirmeyi zorunlu utuyor ki, böylelikle bir
arşiv birliği sağlayarak tek biI sorumlu ünitede ıoplanmasını öngöriiyor.

7 inci maddede ise, işlerin özel sektör eliyle yapıınlması açıklanıyor. Sayın
Başkan hızlı geçildiği için, işıe buİada ihaığ kanununa tabi değildir, muhasebe
işlemlerine ıabi değildir gibi, genel hiikümlere yer vererek, bu sistemle ilgili Tapu
Kadastro Genel Müdiirıüğü, haİita kadastro ıapu bitgi sisteminin gerektirdili eknik
işlerin tamamını veya bir krsmınr HariE ve Kadastro Mühendislik biiİolanna ihaıe
etmeye veya doğrudan doğruya hizmeı olarak satın almaya; Devlet Planlama
Teşkilatının uygun görtişü altnarak gelecek yıllara ilişkin ıaahhüde gimeye, kamu
kurum ve kuruluşlan veya özel hukuk ıüzel kişi, tıızel ve gerçek kişilerle işbirliği
yapafak, yurt içinde veya yun dışında kadastro ve hariu yapmak üzere ihalelere
katılmaya; doğudan hizmet satİnaya nirengi pıoligon ve sınır işareılerini yapılİma,
nakletmek ve yerlerine koydurma gibi hizmetteri ihale erneye yekili kılınıyoİ.

Tabii buradaki, yani 7 nci maddede geçen bfuolann yetkilendiıilmesini şöyle
bir madde ile aç*lamış oluyoruz: "Madde 8_ Her ilçcde biı büronum yetkilendirilınesi
esasur. Nüfus ve iş yoğunluğunun fazla olduğu ilçelerde,birden fazta biiıo yekilendi-
rilebilir. Bir ilçede iş azlığı sebebiyle yetkilendime talebi otmaöğı ıakdirde veya ye.
kili büro kapanmış ise, çevre ilçelerdeki yetkili biirolardan biri, bakantıkça söz konu-
su ilçe işterini yapmaya ye*ilendirilebilir.'' Cöri.iyolsunuz, her ilçede sorumlu bir
Hariıa Kadastro MühendiSlik Bürosu, bu hadta kadastİo bilgilerini yiirüıecek.

Bfuolann tabii sorumluluğu ve deneıimide ayrı biı maddede ele alınıyor. o da 9
uncu maddedir. Bakanlıkça yekilendirilen büro sahipleri, yapııklan işle dolayısıyta
bütün mal varhğıyla, sorumlu oldukları gibi, kuracaİlaıı birlik vasıasıyla, hukuki
baİımdan birbirlerine müteselsilen sorumludurlar. Bu bürolaıın teftiş, d€neı,im .ve
soruşturma iŞleri bakanlık taıafından -Tapu Kadastronün bağlı bulunjuğu bakanlık
taİaf[ıdan- yıiİütülüyor."

l0 uncu madde, yükiimlülüklere yer veriyor. Burada birinci bötiimde taşınmaz
malikleri veya zilliyederi, ölçme işlerinde gerekli kolaylığt göstermeye, bildirmeye
mecbur tu luyorlar. İkinci böliimde ise, devlet, kamu iküsadi teşebbüsleri ve diğ;r
kamu tüzel kişileri de taşınmaz üzerine yaptlrd*lan bina, tesis, yol, meydan gİbi
değişiklikleri; bunlann hizmets açılmalanndan idbaren en geç üç ay içinde kadastro
teşkilatrna bildimeye ve gerekli bilgi ve belgeleri vermeye mecbuı tıtutarak, kadas-
üo bilgilerinin güncel tutulmasınr zoruntu hale getidyoruz.

Taşınmaz mallaİa girme konusu 11 inci maddede geçiyor Sayın Başkan. 12
inci madde ise, "Tapu Kadastro Genel Müdiirıüğü, bu hizmeılerte ilgili harita kadas_
tro apu hizmeıleri Ve biıgi sistemiyl9 ilgili ıeknik, eğiüm ve uygulamaya yönelik



çalrşmalar ve araşürmalar yapılmak üzere ensıitiiler merkezler kurabiliç kısa ve uzun
süreli kurslaİ açabilir; buİaya yun içinden, yun üşından üye kaydedebilir ve aynı
amaçlı enstitü veya kuruluşlarla üye olabilir" şktinde bir eğitim yönünde açıklık
getirilmişıir. "Ym içinden ve yun dışından gelen bunlu öğrencileri okuıabilir, burs
veıebilir, bu hizmeı.ler için gerekli personel ve burs giderleri, yolluklal, döner ser-
mayeden karşlanır" diyoruz.

13 üncü maddede, bu Haİita KadasEo Tapu Bilgi sistem Kanununun ç*tlktan
sonra işler hale gelebilmesi için bazı yönetmelikleri içeriyor. Bunlar dön Eneda.
Birıanesi A§iv vb Arşivleme Esas ve Usülleri Yöneııneliği, ikinci olarak Tapu ve
Kadastro Genel Müdihlüğıınden başka ku.uıuşlaİca edinilen ve Harita KadasEo Bilgi
Sisıemine Giren Bilgilerin AkEntması Esas ve Usullerine Ait Yönetmelik, Üçüncü
olarak yeıkili serbest Harira ve kadastro Mühendislik Büroıaıının kurulması,
Sınıİlandınlrnası, G&ev ve Yetkileri, Bu Bıiİolaİda Çüşacaklarda Aİanacak Niteıik_
ler, Hizınet Kaışılığı Ücret Tarifeleri, Görev Süreleri, Müracaal Usulleri, Denedm,
Tefüş ve soruştırma lşlemlerinin Yapılma Şekli, Yekilendime, Kapatılma, KefaleL
Birlik Kurulması, Görev ve Çalışma Şekli Benzeri Esas ve Usullerle llgili
Yönetmelik ve son olaİak da, dördiincü madde, Ensdıü ve Merkez Kufuluş ile iıgili
bir yönernelikten söz ediliyor.

DiğeI 14, l5 ve 16 ncı maddeler ise, biİ anesi kaldınlan hükümler, yirİiiİlük
ve yiidtİne ile ilgilidir. Teşekkiir ederim sayın Bqkan. (Aıkıştar)

PANEL YÜRİİnjCÜSÜ- Teşekkiır ederiz Sayn Üna.t.
Anladığımız kadarıyla, bu yasa ıaslağı ü umanz yasalaşır. Bu taslakta yeni

bazı kavramlar var, bunlardan birisi mastır plan kavramı, yani en azından deyimi
geçiyor.

lkincisi, sabiı noktalann ülke ağına bağlanması taslağın içine girmiş.
Dördiinciisü, öZel bıirolardan kadasronun giincel uıulması konusunda yaıarlan-

ma düştinüliıyor.
Beşincisi ise, "aleniyet" diye bir kaıram rlaha gelmiş. Halbuki, kadastroda ale-

niyet aç* seçik vaı,dı. 5 inci maddede Pylesine birdeyim de var, altrnı çizerek oku_
dum: Milli güvenliğe aykırı olnamak şarüyla haİita kadasEo vc bilgi sistemine gi-
ren bilgiler ve hariıalar aleni olup, yayınlanabilir.

Aslında, daha önce Sayın Adiloğlu'nun söziinü etliği, bu t ırzda, şu taslakıakine
benzer daha özlü bilgi akışı, bilgi deposu olması gereken bir kuruluş vardı, 203
sayılı veya 657 sayılı Yasada. Fakat, onunla birlikte o yasaya ek, bir de yönetmelik
vaİü, o yöneımelik de, Harih ve Harita Bilgilerini Kultanma Yöneğneliği. Bu
yönem€lik nedeniyle, bilgilerin oraya aloşı, sanıyorum oradan da bilgi edinme olayı
oldukça güçlüğe uğradı. Eğer bir sistemden §(iz eunek gerekirse, sistem işlemez
otdu. Üstelik, şimdi bu HaİiE ve Haİiıa Bilgilerini Kullanma Yönetrneıigi vardı biz-
de ve yürürlfüıe olup uygulanıyordu. Ancah son zamantarda elimizde bir tasan daha
vaı. Elimizdeki o ğsanya göre, baktı&mızda pekçok olay farklı nitelikler görüyoruz.
Özellikle haıita kadasro bilgi sistemi açısından.

Şimdi, Sayın Sönmez, kendisi yıllaıca bu "MiUi güvenliğe aykın'' kavramrnın
ölçütünü kullandı, şimdi de kendisi gidiyor ona kullanıyorlar; bunları acaba nasıl
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değerlendiriyor, bu konuda en azından bir yorum yaparsa memnun oluruz. Teşekkilr
€deriz

Ziya SÖNMEZ- Teşekkür ederim.
Sayın Başkan, değerli meslekdaş|anm; konu, geçekten son derece önemıidiİ.

Sayın Gfukan da açıklaülar; yıllarca içinde bulunduğum kurumla bağlannlı bir
konu; ancak, bundan önce bilgi sisomi ile ilgili biıkaç şey söylemek istiyorum.

Biİ defa, özde haİita bilgi sistemi veya harita kadastıo bilgi sisıemi mutlak ge-

rekli; sağlıklı olması mutlak gerekli; kullanılabilir olmaş mutlak gereHi. Özellikle
bunun altınl çizmek istiyorum; kullanabilir olması, güncel olması, yaşatılabiliı ol-
ınası mutlak gerekir

Halen değişik kurumlarda değişik bilgiler depolanmış durumda ve bir hayli de

bilgi olduğuna inanıyorum. Yıllarca mensubu bulunduğum kurumda da, Haıita Ge-
nel Komuanlığnü da, gerçekten çok büyük bir bilgi birfüminin varhğını da bili-
yorum. Ancak, tabii ki, buıada Sayın Giirkan'ın dediği gibi yorum yapmak istemem;

ama birtakim konulan açıklığa kavuşuırmak istiyorum.
sekıörde çok büyiik süıntısı çekilen bu bilgi sistemine ulr§ma, özellikle be-

nim anladığım anlamda iki grupıa toplamak mümkün. Bunladan birtanesi güncel,
yaşirnim sıkıntr; o andaki sıkınu bunu ömeklemek istersek, üıkenin niİengi ağına

bağlanmasr zorunluluğu olan herhangi bir niıengi şbekesi, ülkenin naengi ağından

bir nokta koordinatı gereksinimini yaIattığında, kullanıcı arkada§ımız veyahut da
bağtamak dunmunda olan müteahhit veyahut diğer kamu kuuluşunda çalışan arka-

daşımız, bu nirengi koordinasına ulaşmakıa çok büyiik giıçıükler çekmekte ve bu
giıçli.iklerden duyduğu sıkıntı.

Bir başka ömek vermek istersek, bu da sanıyorum ömeğin istikşaf yapmak için
l25000'lik bir hariE sıkıntısı bir tiiİlü ulaPmamakta Veya ulaştığı zaman, yanında

taşıdığında birıakım sıkıntılafa düşmekı€, endişeter çekmekte Bu, gerçeKen önemli

bir konu ve en çok benim de dikkatimi çeken, özellikle ordudan ayrıld*tan sonra

daha çok göZlemlediğim; aslırıda birçok arkadaşlar burada beni tanımazlar; ama ge-

nelde orduda iken de sivil sektörle, meslekdaşlanmla çok yakın biı diyalog içinde
olduğumu da söylemek iserim; çok yakın gördüm bunu. Stiıekli olarak bunu
değişik ortamlaIda, ikiti, üçtü gruplal halindeki konuşmalarda, bfuo|aİda ve değişik
yeılerde satt konuşma biçiminde, yakrnma biçiminde izledim; sürekli bunu izledim;
yani, orada iken de izledim bunu. Bu siilekli yakrnma, gün ışığına ç*madı. Arrcak,

işte görüyoruz ki gün ışlğına çıkmış. Sayın Ünal da aç*layaıak, bir yasa ta-

sansından büsetüler. Bu yasa tasansı ile herhalde bir adım atılrnış oluyor. Yalnız,
altınr çizdiğim biİ şey var. Sayn Giirtantn ü dediğine katılıyorumi milıi güvenliğe

aykın olmayan... ZaBn olayda buraü yatıyor işie. Neler miıli güVenliğe aykın, ne-

ler değil. Burada altını liselediğimiz zaman, yoruma tabi birtakım şeyler vaı. Bir
bakyorsunuz ki, bir yığın şey milli güvenliğe aykın bulunabiüyor. O zaman içeriğ
anlamıncla, artık ölçeğine bakrtmaksızın veyahut bakılsa bile içefiğine baldmal§uın
gidilik kavramı kendiıiğinden ortaya çıkıyor.

Bir de -fü grupta toplamak istediğimi söylemiştim- göriınmeyen sıkrnular vaf.

Bence bu sıkrntılar daha önemıi. Bu süıntrıar, sektöre en büyük darbeyi vuran
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sıkmular. Gerek eğitim. aşamasında, gerekse uygulama alanında ıel olojik, çağdaş,
gelişmeleri meslekıaşlanmız yeterli diızeyde izleyememekte, öz{lİnseyememekte ve
kabul edememekte. Başlangıç arunda, tabii bu meslektaşlanmız.derken, salt özel
sektörde çalışan arkadaşlanmzı kasıeEniyorum, kamu kuruluşlannü çalrşanlaı da
aynı durumda oluyorlar gayeı abii. Modem teknoloji bir anda reddedilmekte; çünkü,
bu yönlü çalrşmalar, sektöriimi|z bünyesine hentiz girmemiş durumdadır. Bu neden-
den dolayı da, birçok konulaı orıada kalmakıa ve sekıör çok dar bir çerçevede ve çok.
dar biı a|anda kendi kendinin uğaşısını, mücadelesini vermeko ve benzeri şylerde -

ıabiİimi mazur görtın_ arıık dedikodu mahiyetine dönüşen konuşmalar biçimine gi1_

mekıe; ama ıabii ki modem teknoloji elbetteki sınır ıanımayacakü, mutlaka gire-
c€ktir gayet ıabii. Bu sekttkde en önemli bir konu ve bunu engelleyen yegane unsur
da, benim kişisel görüşümce bktakım gizlilik mi denebilir, yahut da birıakım
ulaşmakta düşündüğiimiiz bilgi sisteıni oluşsa dahi, çok da gtizel bir şekilde olsa
dahi, ancak kullanıma açık olmayan, yeüşilemeyen birıakım bilgi sistemi yeıefli ol-
mayacaktır. Arkadaşlanmza, buna ulaşmaüğı için geçmiş birkaç on yıllann dene_
yimleriyle \lerini siirdiırcceklerdir.

Bu bahsi geçen yönetmelikıe "amaç" bölümünü sadece okumak istiyorum;
önce şurasnı diizeıteyim, bu yöneuneük gerçekten vaİdı; ancak, son sırada bir Harita
Genel Komuıanlrğınca hazırlanmış bir yönemıeıik ıaslağı daha giindeme geldi; bura-
da çok özet bir bilgi vermek isterim. Bu, gündeme geldiklen sonra, Haria ve Kadas-
uo Mühendisleri odası da bu hslak hakkında görüş bildirmek üzere sanryorum Hari_
a Genel Komutanlığından bu tastak oraya da gönderilmişti ve Hariıa Mühendisleri
odasında bu yönlü bir çalrşma yapıldı ve taslak incelendi. Genel hat|anyla söylemek
gerekise, çağdaş bulunmaü ve yeniden incelenmesi ve yeniden daha geniş kapsamda
üzerine düşünülmesi, görüş teatisinde bulunulmasr umudu dile getirildi. Buntarın
amaçlaİı büyliik bir falk gösıermediği için son gelen taslakun okuyorum: "Bu
yönetmeliğin amacı, 2 Mayıs |925 giin ve 657 myılı Harita Genel Komutanlrğı Ka-
nunu ile bunun bazı maddelerini değiştiren 2 ocak 1961 gi,in ve 203 sayılı Kanun ve
-işte burada ilave olmuş yeni ıaslağa- 1738 sayılı Seyir ve Hidrografı Hizrnederi Ka-
nunu gereğince üetilen haİita ve harita bilgilerinden ülke güvenliğine zaraı verme-
den, -altrnı bir daha çiziyorum- ülke güvenliğine zarar vermeden, bakanlıklar, devlet
kuruluşlan, üniversiteıer ile yerli ve yabancı gorçek ve üzel kişilerin yaİarlanma
esaslannı tespit eunektiI. |şte alıını çizerek söylediğim şey, ülke güvenliğine zaıar
vermeden...

Şimdi, Sayın Ünal'da, ıaslak yasada yine aynı "Milti güventiğe aykın olma-
yan1 deyimini kullandı. Göriiyorsunuz, Ülke güvenliğine zaıar vermeden" deyirniyle,
neler gğliyor; gözlemlemek miimkiin.

Elbetteki buıada hiç kimse yadsıyamaz. Ü|ke güYenliğine 8ayet tabii zaraİ
vermeden... Yaıi, illa haria yönüyle değil, hiçbir yönüyle ülke güvenliğine zalar
vermeden her türlü bilgi alış verişi yapılmalı, yahuı bilgi değeılendirilmesi
yapılmalı diye düşünebiıiriz; elb€tteki bunda hiçbiı şkilde ıaviz verme diye bir şey
söz konusu o|amaz. ZAteı bunu ne ben düşünebilirim, ne de dinleyici olan sizler
düşiirıebilisiniz.

Bu yönetıneliği veya taslağı salt gizlilik yönüyle ele almak biraz yantış ola-
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cakııİ. Elbette ki, böylesine yaıneEneliklere gereksinim vardr. Çünkü, en azından bu
bilgi alış verişinde bir sistem kurulsa bile, bu sistem herhangi bt yerde de kurulsa
bile ve dağınıklık da önlense bile, harila bilgi sistemine ulaşmada miikerrer
dediğimiz telraılan önleyici olması, yahut kaımaşayı önlemek gibi şeyler açsından
bu dağıtımı, ulaşılmasındaki biıtatom mali konular gibi içeren hususlar da olacaktrı;
yönetmeliklerde, maddelerde bulunacaktr zaten. o bakımdan, bu yönetmeliği salt
gizlilik yönüyle ele almamak gerekiİ, onu da beıiİtmek isıerim.

Bu çeryevede bir şeyi daha belirtmek istiyorum. Bilgi sisteminin -demin
söylediğim gibi- ulaşılabilir olrnası çok önemlidir. Bakın, önleyici bir madde olan,
yine aynı yönetnelikten -ki, hedeflerden biridir bu ü- geçerli olan, yani eski deyi-
miyle meri olan yöneamelikten bahsediyoı.

Hariıa yapımında, haİita bilgilerinin fuetiminde ve çoğalulmasında yettili
kılınarı kuıul§lar arasında kooıdinasyonu sağlayaıak mükerrer ve gereksiz masrailan
önlemek. Benim duyduğum ve dikkatimi çeken -yaşadığım diyemem- mükener bilgi-
nin olmaması yönlü şeyde... Ama çok şikayeder geliyor ıneslekdaşlanmızdan, biİ te-
pede beş nirengi Var diye. Bir tepede beş nirengi oltluğuna göre mtikerrer yaprlıyor
demektir; yani, aynı ıepe kullanılaıak bifkaç tane oraya bercn gömülüyorsa ve bu
ayn ayn koordinatlanıyorsa, tekraf oluyor demektiİ. Bunun sebebini düşünmek ge-

rekli; acaba neden Myle oluyor?.. Gerçekten böyle bir önleyici bil şey var, yahut da
en Az ından amaç var, hedef var; ama n€den bir tepede bi*aç une nirengi oluyoı?
Sanıyorum, bu önceden yapılmış olan nirengi koordinatrna zamanında ulaşılamadığı
için; tahminim bu benim, geıçeklen böyledir diyemiyorum. Eğeİ bu bilgiye, bu
koordinat bilgisine zamanında ulaşsa o kişi, yeni bir nirengi yapma gereksinimi her-
halde duymaz, duymaması gerekir. Çünkü, o nirengi pekala kullanılabilir. Ancak,
oraya an! ettiği sıhhatte, pirezisyonda bir nirengi olmaması halinde belki yeni bir
nirengi düşünülebilir; ama bunu salt değer anlamında düşünür, yoksa bir beton
gömme anlamında düşünmez herhalde. Var olan betonu, daha sağlıklı birtakım
ölçme yönıemleriyle daha piressiz hale o koordinatları getirme yollarr arardı diye
düşünüyorum.

O halde, benzcri hedef olalak bellense de, yahut zorunlu tedbiıli biçiminde de
ortaya konsa da, görüten şey şu ki, bu hedefe ulaşılamamaktadf; yani, hem masraflaİ
olmakta, hem de diğer yönlerine de kısaca değinmek istiyorum- önleyici tedbiller ot-
masına rağmen, 25000'likler değişik eılerde de dolaşmakta, aru hatta zaman zaman
bir zorunluluk olması ne,deniyle, fotokopiler de çekilmekte; bunu da biliyorum. O
hatde, öneri olarak gündeme geıireceğim h'erhangi bir şey yok benim, ama sadece
özeı olaİak şunu söylemek istiyorum: Mutlak sureıte oluşturulması gereken bilgi
sistemi -ki, buna da inanıyorum- sağhklı bir baza otuftulmalı ve bu bilgi sisrcmi
ulaşılabilir olmalı, kullanıcısına çok kısa bir siirede bilgi aktrılır olmalı -b€lki ben
sah haİiıa yönüyle aıdım, kadastro yönüyle fazla üzerinde durmadım diye
düşünebilisiniz; ama bu yönüyle bğni dintemenizi istirham ediyorum- ve
güncelleştirilmesi de kolay olmalr; ben, olaya bu yönüyıe yakıaşıyorum. Teşekkiiİ
edğrim. (Alkışlar)
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PANEL YÜRÜIÜCÜSÜ- Sayın Sönmez'e teşekkür ederiz. Kendisi her ne ka-



dar yonım yaprnayacağım dediyse de, yine de yorumyaptı; ancak, ben kendisinden bir
Riçü yorum daha rica edeceğim. Tabii cevap vermesi şaıt değildiı.

Sayın Ünal, yasa tastığrrıı okurken, bir şey dikkatimi çekti. To,poğrafyaya ale-
niyet kazandırmak diye... Yani, topoğTafik haİiıalarda mı acaba bu kapsamrn
içerisine giriyor; benden de böyle bir kuşku uyandl. Sanryorum öyle bir şey var.

Şimdi Sayın Sönmez'den bunu soruyorum; başkalannın hepsi tartışılabilir; yani giz-
lilik kavramı ıüm dünyada vardır ve gizlilik olur. Hatta şöylesine biı olay daha vaI:
Bir veri bankası deyimi varrlr. Bank4 kendince yerileri derler ve topallaı. Ömeğin
pğe bankası yapaİ. o bankadan bir bilgi ç*tr mr, onun için artık gizlilik yoktur.
Ama onun içerisinde olduğu zaman, o bankada gizlidir o bilgi. Topoğrafya bilen bu
durumda değildir; acaba, benim bilrnediğim bir şyi var mı; yoksa, o da benim gibi
mi diişünüyor? En az ından bu korıuda yorumunu verirse sevinirim.

ziya SÖNMEZ- Ben, hemen şunu söyleyeyim: Benim de gerçekten bu yönlü
bir bilgim yoh ama, bu yönetİneıilıen ilgiıi bir maddeye bakim; önümde duruyor.

Harita ve haıin bilgilerini gizlilik derecesi mantığı içÖrisinde sınırlamrş. Bu
yönetmelik ve bu yöneırnelik de tasnif dışı, hizmeıe özeı, gizli, çok gizli dereceleıe
göre aynlmış. Burada gizlilik dereceli şeyleri okuyorum: Gerekli müsaade temin
edilmeden ifş edildiği ıakdirde, milli güvenliğimizi, presıij ve menfaaderimizi ciddi
sureue haleldar edecek ve diğer yandan yabancı bir devlete geniş fayda Bmin edecek
mahiyette olan malzeme, ewak ve bilgilerdir. Bunlan da şöyle alt şeyler halinde
sıra]am§:

Üzerinde memleket ana nirengisine göre mevki tayini yapılabilen koordine

şebekeli 1/10000 ile 1/100000 dahil bunıal -öıçekli opoğrafik haritalaıla her çeşit
ölçekıe grameveük Ve manyetik haritalar.

Askeri yasak bölg€lerde askeri tesislcre tesadüf eden l/5000 ölçekli haritalar ve

Streoskopik olmayan haya fotoğaİlanyla, milli güvenıik bakımından stratejik hedef
olarak nitelendirilen bölgelere ve hedeflere ait hava fobğraflan.

Ana şbekeyi meydana getiren nirengi, gravite manyetik değerleri, streoskopik
hava foıoğraflan ve bunlann negatifleriyle, fotoğraf harihlan sıralanmış.

Şimdi, burada sanıyorum Salrn Ünalln heüalde en fazla içinde bpoğrafik bil-
giler olarak durduğu şey lopoğaf*tiri Zaten Türkiye d€ iiretilen haritalann hemen he-

men büyiik bir Mlümiı lopoğraliktir, binlikler de aynı topoğrafiye sahiptir, ama ser-

bestdr ve hatıa eğer üzerinde bir askeri yasak bölge ihüva etİniyorsa, 1/50001ik
ölçekli harita ü gizli değildir veya hizmete özeldir diyelim; toposafiktir; yani,
yapılan haıitala topoğaf* harialardır.

Burada olsa olsa harionın içeriği anlamında düşünmek geİekli. zaten benim
bakuğım da bu yönlüdiır; ölç€klen çok içerik anlamlıdır. Içerisinde eğer bir şeyin ya-

sak bölge vaısa veya bilinmemesi gerekirse, buradaki sıralanan gizli anlamını,
tanımındaki gös@rilen şeyterden birini içeriyorsa, elbetteki bir gizıi damgası ala-
cakı,üı, yahut da yayınlanması uygun görülmeyecekür. Ama içeriğinde herhangi bir

şy yoksa, ölçeği ne olursa olsun, g2liliği diye bir şey düşünmemek gereklidir. Ta-
bii içeriği anlamında ele alıyorum. Onun için, Sayın Ünal'ın buradaki kanun maddesi
olarak oraya geürdiği şyleri pek geçerli görmüyorum.
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PANEL yÜRtmjcÜsÜ- Teşekkiir ederim.
Aslrnda, ben Sayın Sönmez'e ikinci ıura başlamadan önce soru yönettmiş ot-

dum. Şimdi iknci turda arkaüşlara söz vereceğim veya kendilerinin diğer arka-
daşlaıdan soruİan varsa, onlara ek açıklamalan vaısa, onlan bekliyorum.

llk önce Sayın Yiğit Adiloğluha söz veriyorum. Buyurun Saym Adiloğlu.

Yiğit ADİ-oĞLU- Teşekkiıüİ ederim sayın Başkan.
Ben, son konumuz olan gizliiik konusunda geriye doğu bir sual §ormak isd_

yoİum miı§ııade ede§eniz. Sorumu Zya bey cevaplayabilir.
Gizlilik, hakikaten önemli bir konudur; yani, şimdiye kadaı mesleğe gir-

diğimden beri bundan şikayetler oluyor, bir ıarafıan da meırılekeün güvenliği hepi-
mizin güvenliği gibi düşünüldüğünde, buna ü çok önem vermek lazım. Acab4 bu_
nun sının ne? Bugün neyi gizleyebiliriz, yani gizlediğimiz şeyler ne olabilir?
Bugünün teknolojisi veya yarının teknolojisi, bizim gizli dediğimiz şeylerden
gerçekten gizli bıraktı mı? Birincisi, bunu öğTenmek istiyorum. Aİkadaşlaİımdan
Ziya bey cevapJayabilir veya Sayın Alkış cevaplayabili4 ama kim cevaplar bilemi -

yorum. Foloğrametri ve uzaktan algılama teknikleri, uzay meseleleri fılan bu iş da_
hit.

Sayın Alhş'tan ikinci sormaİ istediğim: lsıanbul'da hakikaten büyiik çaplı bir
çahşma var. Bizim bugünkü üzerinde konuştuğumuz bilgi sistemine girebilecek
büyiik boyutlaıda bilgiler var. Bunlar kaıtografık yönden ve herhalde sayısal yönden
bir arşive girecek. Benim soıum şu: Bu bilgiler giIdikten sonra ne olacak? Yani,
buntann yöneıimi ve faydalanması için bir örgüı dizaynı vaı mıi işlemeye başladı
mı, yok ise böyle bir şey nasıl olacak? Çok ksa da olsa bu konuda bilgi vermesini
istirham ediyorum. Teşkktir ederim.

PANEL YÜRtmjcÜSÜ- Teşekkıır ederim.
Şimdi, arkadaşlaıa sırayla söz vereceğim. sorulaıı biriktiriyorlar, kendilerine

sıralan gelince istediklerini herhalde cevaplandıracaklar; ama Sayın Adiloğlu, soruIaı-
dan kaçamayacak, ilkini ben kendisine sorayım, ondan sonra öbiirüne geçelim.

Kendisi ile HAKAR'da birlikte bulunduk ve ilk turdaki açıklamalannda bazı
tanım ve kavramları falkh düşündüğünü söyledi; ama ben onu size ıanıtrrken, bir
şeyi atlamış oldum, aslında unuıtum, özür dilerim. Kendisi Türk standanlaİ Ens-
titüsünde de göIeY yapıyor; lam zamanlr Veya yanm Zamanlı, tam bilemiyorum.
Orada bazı strndaıtlar oluşuyor. Standaftla bilgi sistemi alasında gerçekten çok
önemli biı ilişki var. Benim yaklaşımıma göIe, problemlere bakrşıma göre, eğer bi
sistemin içerisindeki bazı unsurlara, bazı ögelere staıdart koyacaksınız, o sistemin
önceden bü$nüyle tasarlanması lazımdrr. Acaba kendileri böylesine sıandarıtaıı nasıl
koyuyorlar. Ömeğin bir tanesini söyledi; haritannn tanımıyla ilgili. Haritanın
tanımlyla ilgili Verdiği sEndarn4 sadece i?giset haİiE vardı ve sayısal haıiaa vaİ her-
haide. Aynca, çizgiset harih olunca, pafta boyutlan, pafta büyiiklilkleri vesaire ko-
nusunda gidiyor. Kendisi, Türk Standarılaİ Ensdmsürıde bilgİ sistemi ile ilgiti olabı
lecek açıklamalar yapmak isterse, sevinirim. Buyurun..
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, Yiğit ADILOĞLU- Teşekkiİ ederim.
Dgğerli arkad§l4 esa§ında, bu konunun açılmasına memnun oldum. Biliyorsu-

nuz, Tiiırk standaltlar Enstitüsü, Tiı*iye'de geçerli olabilecek mal, hizmet, madde
mamul ve hatta tanm iiriinleri ve aklınua gelebilecek her şeyi bir form, biı pasapor-

tun nasıı olması gereküği veya biı hasaneye hasta giİerken ne gibi şyin yapılması
gerektiğirrc vanncaya kadaı, bunlann standardaşıınlrnasıyla göreYli bh kuıuluş.

Tiirkiye de şimdiye kadar zannediyorum 5 bin civannü standan yapılmış. Al-
manya da da zannederim bu 70 bin. Uluslararası standartlaİ ÖIgütiınde ise,40-50

- 
bin civannda çeşitli konularda sandart olduğunu zannediyorum. Tamamiyle bu ra-

kamlan ahmini söylüyorum.

Şimdi, Türkiye'de de he konuda olduğu gibi, birukım boşluklan doldurma
bakımından standartlar Enstitlüsüne bu harita konusunda da standart yapma

düşüncesi 1967-1968 gibi belki -şimdi pek iyi hatırlayamıyorum ama- odann biİ
yazısı, ıalebiyle başladı. orada harita ile ilgili 30 civaıında standalt yapıımışul

şimdiye kadar. Yalnız, standardı kaİr, $atit bir şey olarak görmek sorı derece yanhş

oluİ. standaİt hergiin değişebilir. Bugünkü yapuğınız sİandartta hata var ise, yarın

gidip düzeltebilisiniz, o kadar kolay bir mekanizma. Halbuki, bu yönerneliğin l0
sene sonra bir maddesini bile değiştiremiyoruz. Ve geçtiğimiz dönemıerde bu konu-

larda binakım açıklıklar vaıdı, eksiklikler varü; bu sebeple harita standaftlan
yapılmıştıf. Bunlaı 30 kadardır, bunlann büyirk biı k$mr, sabit tesislerle iılan, fizi
ki şeylerle ilgilidir.

Tabiatiyle, bir standaIdın yapıtabilmesi için, oradaki geçen unsuılann, mef-

humlann tantmlanması lazım ve bunun mi.imkün mertebe eksiksiz olarak o konuyu

en azından o shndaİdln kapsamına uyacak şkilde tanırn yapılması lazımür.
Ben, orada ayğı yukarı lG15 seneden beri standart çüşmalan dolayısıyla faa-

liyette bulunuyorum. Bu, sürekli biİ hizmet şeklinde değil, birtakım toplantılaıa
katılıp, mi.izakeıeler Veya raportörıük yapmak suretiyle olmaktadır.

PANEL YIJRÜTÜCÜSÜ- Sayın Adiloğlu, ştiyle özetleyebiliİ miyim? An-
ladığm kadanyla, Sayın Adiloğlu, boyle bir sistem olayı, sisem yaklaşıını konulan
uruşılmadığı için, bir boşluğu Tttk standanlaİ Enstidüsü doldurmaya uğraştı ama

buntaı her an değişebilir diyor. Ben de şöylesine ümlıyorum: Sandaıdm standaıdr

biçiminde yorumlayabilir miyiz? Yani, oradaki yapılan çalışmalan en azından bir
standafl kavramına zorluyor bizi şk!.inde.

Yiğit ADİLoĞLU- Evet efendim. Müsaade ederseniz şimdi ba şy daha ekle-
yeceğim. Harita ıanmmdan l(ayIıaklard4 ofaya kadar geldi olay.

PANEL YÜRÜTÜCÜSÜ- Şimdi, onu bir ömek olaıak vermiştim, aslırıda o
kadar da önemli değil.

Yiğit ADİLOĞLU- Efendim, literatiırde bahyorsunuz, heİhangi bif şey, mese-

la jalon diyelim, jalonu düşündüğünüZ takdiıde, jalon ne? Jalonu hepimiz hergün

kullanırız, ama jalon ne diye, yahut bir satır deyince, insan bir saat iki saat
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di§ünmesi gerekiyor. Jalonu böyle eksiksiz bir şkilde anımlayacaksınu, herkes an-
layacalc Slandaıtlardaki ıanımlar, böyle bir bilgi sistemi ile ıam uyuşum haline ol-
mayabiliİ, ben onu da not olarak an ettim. o biİ kartoğrafik hafitanın karloğraf*
tanunı daha ziyade dedim. Bunun gibi birıakım mecburiyeılerden dolayı, ıiteranırde
olmayan yiiderce anım yapılm§tır, bunu da aıtadaşlanma avsiye ediyorum,.bilhas-
sa yazı yazan, düşüncelerini başka aıkadaşlara aktarmak isteyen aıkadaşlanmuın on-
lan kotayca kullanabilmesi bence faydalrdır. Teşekkiir ederim.

PANEL YÜRÜTÜCÜSÜ- Ben teşekkür ederim.
Aslında, gizlilik, döndü bir başka şeye. Sıandart konusu da çok artışmaya açık

bir konu. Buradaki konuştuğumuz her ctlmle aslınü taruşmaya 4ık bir konu. Şimdi
ben Sayın Alkışh söz Vermek isıiyorum; ancak, ona söz vermeden önce, kenü özel
sorumu da sorabilir miyim?

Bu lstanbul Kent Bilgi sistemi ile ilgili bize oldukça giizel bilgiler verdi. Fa-
kat, içerikIe ilgili, yani bu bilgi sisteminin içeriğiyle ilgili biraz daha açıklayıcı bil-
gi verine sevineceğim.

Prof. Dr. Ayhan ALKIŞ- Teşekkür ederim Sayın Başkan. Önce sizin sorunuz-
dan başlamak istiyorum.

lstanbul Bilgi Sisteminin başıa kentseı içerikli otduğunu vurgiılamıştım.
Ayrını,ıda bu içeriğin, ıemeldc planlamaya yönetik, yani kentin iteride daha iyi
yöneıimini içeren biigileıle yiiklenmcsinin amaçlandığını belinmiştim. Bu bilgilerin
başında planlamaya ilişkin bilgiler geliyor ve bu bilgileri de sistemin gereğne uy-
gun olaIak İstanbul Büyiıkşehir Belediyesinde oluşturulan bir ekip, sandafllannı
oluşturrıyor, standartların oluşumundan sonra ü sisteme giriyor.

Önemli başka bir konu da, özeIlikle doğal gaz projesi ve benzeri diğer büyük
projclerin de günceUcşürdiği teknik attyapı konusu. Teknik alıyapıya ilişkin verile-
rin de sisteme yüklenilmesi, hatıa bu veriıerden menhol gibi, etekrik diİeği gibi, na-
kil hatları gibi ve benzeri bir takım verilerin daha başlangıçta fotogrametrik
yöntemle değerlenebildiği kadaı derlenip sisıeme yüklenmesi konusunda da önemli
aşamalar gerçekleşecek; yani, planlama ve altyapı önemli bir bileşni oluyor içerik
açısından, kentsel bilgi sisEminin. Bir başka, haıta en önemlisine biraz önceki
konuşmamda değinmişıim. Bütiın sisıemin ıemelde kadastro gibi hepimizin özgün
bir anlayışla, ku§a1 bir anlayışla değerlendirdiğimiz mülkiyet konusuna dayalı ol-
ması gerekıiğini söylemişı.im.

Kadasro konusunda ise, belediyenin bugün elinden geleni -belediye aüna
söylemiyorum; ama dışarıdan birisi olarak söylüyorum- yapuğı inancı bana da
yerleşü; ancak, Kadastro Genel Müdürlüğünün bu projeye bu denli ilgisiz kahşı, ge-
nelde yalnıZ |stanbuı BüyükşehiI Betediyesinin değil, ileride oluşacak bu fia sistem-
ler açısından da önemli bir sorun yaIaı,acaktır. O bakımdan, Sayın Başkan izin ve-
rirse, deminki konuşmamla da burada bir bağtantı yapmak istiyorum. Bu açıdan
konuya yaklaşnğımızda, büyiik ölçekli harita üretimi Ve buna dayatı oluşturulacak
bir bilgi sisaeminin tek sahibi, kanımca Tapu ve Kadastro Genel Müdiiİtüğüdia. Bi-
rıV önce, Tapu ve Kadastİo Genel Müdiiflüğünün bu konuya nasıt bir sistem anlayışı
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içinde yaklaşttğı ve hazır|aüğı bir tasannın ana çizgilerini birlikte Sayın Ünal'dan
dinledik.

Ancak, bu konuda kendisine ilişkin bir sorum olacaküİ. Aynı siircç iç€risinde,
ya da birkaç yıl önce çıkarılan biı kadastro yası§ında neden acaba böylesine bir sis-
tem oluşumu di§tıİtıılmemiştir de, aynca bir yasayla dü?€nlemeye gidilmektedir. Ka-
dastronun bir bütiın olduğunu ve bunun bfu sistem oluşumu içerisinde gerçekleşmesi

guektiğini, hata HAKAR gibi bn pğenin de o dönemlerde hazırlanmış olduğunu

biliyoruz. Bu tabii kendisine sadece kişisel görüşü açısından cevap beklediğim bir
konu-

Bunun dışında gizıilik sorunu.ile de bütiinleşcek bir başka konu daha var. o
da hariklaİı nitelik bakımmdan ayırmamız gerektiği konusu. Biz, bu ayınmı hepi
mizin anladığı anlamda yapamamışız. O bakımdan ne gidi, ne gDli değil, bunu biz-
leı bilemiyoruz. Yiğit Adiloğlu'nun sorduğu soruya da burada değinerek
bütünleştirmek istiyorum. Ashnda bugiin teknik olarak ne gizli ne gizli değil, heı-
halde bunu arnşmann fazla bir anlamı yok. Bizim gidi bildiğimiz birçok şeyi, dış
iilkelerde gizli olmadığını ben birkaç anımda yaşdım. Ömeğin, Almanya'da yapılan

bil toplantı sırasında, yine aynı yekilere sahip olarak niteleyebileceğim...

PANEL YIJRİİIÜCÜSÜ- Sayın Alkış, gizlilikle ilgili anılanmzı anla[naya
katkarsak, herhalde biryıl... Çiinkii, burada salonda bu konulaıda çok aıısı olanlar
var. Genelde herhalde belli şyler gizli olabilİ, bellileri aç* olması lazlm. Bir bilgi
sisteminde, bu genel kawam...

Prof. Dr. Ayhan ALKIŞ- Bu anının önpm.li bir yanr var, kişisel değil. O
bakımdan, izin verirsen iki kelimeyle sonuçlandırmak istiyorum.

PANEL YüRÜTÜCüSü- Buyurun.

Prof. Dr. Ayhan ALKIŞ- Konferansın sonunda sorduğum soıu, konferansın

içeriğinde şöyle bir söz geçrnişti. NATo ülkelerinin bizde ıümünün haIitası vaİdı de-

nilmişti. Ben de doğrudan bir soru yönelırniştim. Ben Tiiİküm, sizde de Türkiyenin
haritası vaf mı demiştim; gizli olduğunu söylemedim. Bu soruya evet cevabl aldım.
o bakırndan, NATO iitkeleri aIa$nda böyle bir gizliliğin olmadığı veya ne derece ol-
madığr konusunda benim bilgim yok. Olmadığını söyleyebilirim. Teknolojik
açıdandı soru. Bu gizliliğin bugün teknolojik açıdan anlamı olmadığmı, hatta bugün

ürünlerini de almaya başladığımız lsonbul Bilgi Sisemiriın söz gelimi imar ve ona

dayalı ıüm veriterin -ki, ıemeli de o, sistemin temel amaçlanndan birisi- açık ol-
ması. Sistemden beklenilenleri kişilere ya da ilgililere vermesi. Bugün bu veriler,

lstanbul hatkın4 ya da ilgilitere Yermesi. Bugün bu veriler, İstanbul halkına, ya da

ilgililere böylesine bir afuiyet olmaksızın verilebilmekadir; yani, bu açıdan pratik
olarak gizliliğin katdlğı Türkiye'de de pratik olaİak yürürlükte olduğunu ben
söyleyemiyorum; yasalanmzda mevcut olsa bile.

Bir başka konu da, bu gizlilik konusunda üniveısitemizin Jeodezi ve Fotogıa-
metri Mühendisliği Bölümünün görüşünü çok kısa bir şekilde özetlemeye
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çalışacağım. Bizim yaklaşunımız, biraz önce de beıiffiğim 8ibi, gizlilik konusunun
tartışılması yönünde değil, giztilik vardır, olmalıdır, bu konuda sayın Gairkan\n
gönişlerine kat ıyorum. Annak, gizlilik nerede olmalıdır?.. Bu konuda bizim gedr-
üğimiz temel bir sınıflandırma içerisinde gizlilik, yasalaıda da belinildiği gibi, sa-
dece ve savunma amaçlı haritalan ve harita bilgilerini içermelidir. O bakıından, söz
gelihi Haita Genel Komutanlığının bir coğrafi bilgi sistemi içerisinde böyle bir giz-
liliği de ge4ekleştirmesi yani savunına amaçlı bir coğrafi bilgi sistemi oluşiurması
ve bu sistem çerisinde bu gizliliğin geıçekleşmesi mümkün. Onun üşında olan diğer
lüm veriler, sözünü euiğimiz gibi, yine büyiik bir kurumumuz olan Tapu ve Kadas-
tro Geneı Müdiiflüğünde oluşıurulacak biİ bilgi sisEm içerisinde toplarimalıdır diyo,
ruz ve bu konuda da gizlilik deneyim buna, bu bilgilerin nasıl kullanılabileıeği, yani
nasıl allnıp verilebileceği konusunda da çıkarılacak ayn bir yönetmelikte konu
diizenlenebilt kanlstndayım.

Özetle söyleyecek oluısam: Gizlilik konusuna yaklaşımımız, gizliliği içeren
verilere yönelik. Gizti olan veriler, savunma amaçlı veriler olmalı, katkınmaya
yönelik veriler, haritalar gizli olmamalı. Buntann kaça alınıp satılabiteceği belki
konuşulmalı, taruşılmalı. Sanıyorum, bana sorulan sorulann hepsini cevaplayabil-
dim; ama eksik varsa, arkadaşlanm haıırla[rsa memnun olurum.

PANEL YÜRtmicÜsÜ- Teşekkiıİ ederim Sayın Alkış.
Şimdi Nadir beye bir soru yöneltrnek istiyorum. Söz konusu Eslah acaba han-

gi aşamadadır; }ani, kimleıin göğü alındr, bu hangi abanda konuşuldu, ıaruşıldı ve
buıaya geldi, yasalaşma olasılğı nedir, nereye kadar ulaştı, Bu konuda da biraz bilgi
verine seviniü. Buyıırun Sayın Ünal.

Dr. N. Nadi ÜNAL- Teşekkiiİ ederim saFn Başkan.
Değerli arkadaşlar, önce Sayın BaşkanIn sorusuna cevap vererek başlayayım.

Deminki konuşmamda ü belirttiğim gibi, tasaIı, bir sene kadaİ önce tamamlanmış
ve Başbaİanlığa gönderilmişti. Hatta bu gönderitme şundan da ilgili, Ayhan bey
soru sordu, niye bu Kadasıro Kanunu ile birlike çümadı diye. Tabii kişisel bilgimi
şü aİada söyıeyeyirn. Sayın Adiloğlu benden daha iyi bilgi sahibi; çünkü bakan
ınüşviriydi. Benim hatrladığıma göre, bu, teknik kanundur bilgi sistem kanunu. O
bakımdan hukuii şyleri içeren Kadastro Kanununun ayrr otafak gündeme geürildi;
halrladığıİna göre.

İşte bu Kadasııo Kanunu,3402'nin yasalaşmasından sonra, hemen bunun
hazırlıkları yapıldı ve bir sene kadaı önce Başbakanlığa gönderildi; ancak,
Bqbakanllğn şöyle biI görüşüyle, işte itgili olan bakanlıklann vb kuruluşlann da
görüşünün alınarak bildirilmesi istendiğinden iade edildi ve hemen haria işleriyle il-
giÜ büıiin bakanl*laİa kanun tasansı gönderildi ve şu anda hemen hemen bu aylard4
ocak ayı sonunü bütün bakanlıklaI görüşterini bitirdiler Ve bize gönderdiler. Demin
de belimiğim gibi, geneıde yüde 90 olumtu görüşte; ancak birkaç bakanhğın kanun
lasarısı hakkında görüşleri vaİ. Bu bakımdan genel mtdialük içerisinde oluşturulan
biİ komisyon, gerekirse ilgili bakantıtlara da göriiş teatisinde butunmak suretiyle ta-
sanyı redakte edip, tekar tamamtayacak
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Bu arada, tabii Sayın sönmez'in de açıkladlğı gibi, bilgi sistemi ge4ekten çok
önemli bir konul Tiirkiye için mutlak gerekli bt konu, ama ulaşm da çok önemli.
Açıklamalardan, tabii bu gizlilik konusuyla çğlişif hükümleri olduğu gözleniyor,
öyle an|aşıııyor. Tabii bu gizlilik konusunü da çalışmalar sitdiirülüyor. Bildiğiniz
gibi 1989 yılı icra planında 277 nci madde olaıak, tedbiı olarak haria kullanımrnda
uyguliınan gizlilik konusunun surrrlandıncı çalışmalar yapılacaknr diye bir hüküm
var ve sorumlu kuruluş Harita Genel Komutanlrğı, ilgili kuruluş da Tapu Kadastro
Genel Müdiirlüğti. Bu çalşmalar zaıen yitüttılüyor.

Tapu Kadastro Genel Müdiiİlüğü bu konuya da şöyte yaklr§ıyoı: Tapu Kadas-
Eo Genel Müdiiİlüğii 3M5 sayıh Kuruluş ve GöreYleri Hakkındaki Kanun ile 3402
sayılı Kadasğo Kanunu ile kadastral ve topograf* haİita iirctİnek, iiİetilen haİitalaIla
ilgili her türlü bilgiyi Ye belgeleri istek sahipleıine vermekle yükümlüdür,
görevlendirmiştir. lşte bu görevine uygun bir diizenlemeye tabii iki kuruluş, Sorum-
lu kuruluşlar bir aıaya gelecek. Yiğit beyin de, ben de o soruyu so.acaküm, sormu-
yorum; sınır belirlenecek. s:ınlyorum bu sınrra göre de kadastıo amacına yönelik
görevlerini yerine getirecek ve milli güvenliğe de uygun iasaklamalal veya
sınırIanürmalar belirlenmesi gerekir.

Ben de bu arada sayın Al}:ı§ln sorusuna da bir soru ben soracağrm. Böylece aıı-
caklılık gitmiş olacak. Benim, İsğnbul Kentsel'Bilgi Sistemi konusuyta bildiğim
kadanyla Tapu Kadastro Genel Müdiirıüğü baştan beri ilgi duyuyor ve orada bölge
müdiiItüğiinde bir grup oluşturuldu, belediye ile devamlı bir ilişki içinde olması için.

Şu bakrmdan çok çok üZerinde duruyoruz. Bizim için de, ıapu kadasğo için de bil pi-
lot çalışma olacak, ileride yasa ç*tığı zaman bir bilgi birikimi olacak. Bu bilgi
sistemine geçişte mevcut bilgilerin aktanlmasında da bil iecrübe kazanmış olacağIz.

Tabii lstanbul'daki uygulamayr teferuatlr bilemediğim için, burada bir şey
söyleyemeyeceğim; ancak, demin Sayın Alkış ilk konuşmasında, "Tapu Kadastro
Genel Müdürlüğü buna ilgi göstermetidir, örgüuenme bir ünite önerdi, onu ben tiah-
sedeceğim" demişti; nasıl bir koordinasyon kurulabilir. Güncet tutma olayı daima

çok önemli; çünkü, kadasto, mülkiyet bilgileri şeyde.. Bu konuda kısaca bil bilgi
Verirse memnun olunm. Sayg anmla, teşkkiir ederim Sayın Başkan.

PANEL YÜRtrrÜCÜsÜ- Te§ekkit ederiz Sayın Ünal.
Bu yasanın 2 nci maddesine bakıyorum. Burada Haıita Kadastro Bilgi Sistemi

içeriği ile ilgili birkaç madde sıralanmış, içerikler tanımlanmış ve kapaulmış. Diye-
lim ki, bilgi sistemi gelişti, oturdu, yerleşti; özellikle ben Sayın Alkış'a da sordum,
onlar kent bilgi sisteminde belediye hizmeıleriyle ilgili pekçok bilgiyi de onun
içerisine koyuyodar; acaba, bunlar bilgi sistemine dahil olmayacak mı?

Yasa taslağı hazırlayanlar {aha doğrusu buna benzer ben de bir anı anlaımak
istiyorum- buna benzer bir yasa taslağı hazırladığımda, bir hukukçu arkadaşımız,
Sayışay'dan bir arkadaşımz, "Onur bey, siz yasa değil, şiir yazmışsınız" dedi. Bura-
da onlann kendilerince bir dilleri var, bir şyleri var, ona uymuş gerçekıen; ama bu-
rada o dile uymayan bif şey görüyorum. En sonuna, imar ve arsa bilgileriyle gerekli
görülecek diğer bilgileri demiş vg bunun arkasına eklenmesi gerekirdi?.. Ne
düşiİıüyorsunuz?.. Yani, burada donduımamz şan mr?
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Dr. N. Nadi ÜNAL- Sayın Başkan, sanıyorum bu kapsamıyla ilgili maddeler,
yine HAKAR hojesi çaı§malannda üç altematif olarak belirlenen bilgi sisteminde
bulunması gerekli üç alıernatiften, işle biıinci altematif olarak alınan bilgileri ihtiva
ediyoı. Ona daha iyi cevabı Sayın Adiloğlu sanıyorum veıebilir.

Çünkü, Sayn Adiloğlu kanun hazırlığnda bulundu.

PANEL YÜRÜTÜCÜSÜ- HAKAR'ın her kelimesi, her kelimesi ölimden
çıktığı için biliyorum. "Bunlann aİkasına ve benzeri" denmişü, o benzerini bula-
madım. Teşekkiir ederim.

Sayın Ziya beye söz veriyorum; çtink0 kendisi hiç soru sorma tfsatı bulmaü.

ziya SÖNMEZ- Teşekkiir ederim Sayın Başkan.
Bu arada biı şey daha söylemek istiyorum. Şu anda sık olaıak gündemde olan

biı konu var, o ü lstanbul fotogromeıİik haIita iiİetimi konusu ve buna bağlı olarak
da tabii ki bilgi sisteminin oluşturulması. Bu projede görevli bir insaı olarai _

üreümde Ebii- hemen şunu söylemek istiyorum; genelde ilgi çekıiği için
söylüyorum bunu. Bu merkezimiz Gaziosmanpaşa'dadır ve açıktrr, eğer aİka-
daşIarımız daha detaylı bilgi almak istiyoılarsa, siiıesi ne olursa olsun, hangi saatte
gelirlerse gelsinler, açık olarak göreceklerdir ve detaylr bilgilendirme de yapılacaktıı.
Bunu öncelikle arz etmek istiyorum. Onun dışında bilgi sistemiyle ilgili bir fü şey
daha sdylemek istiyorum.

Öncelikle g.izlitik konusuna değineyim. Gıyet tabii ki bundan birkaç on yıt
öneki koşullara göre haz[lanmış bir yönetmelikteki gizlitikle, 1990 yılına gelin-
diğinde gizlilik kavramlan elbetteki değişt| ama mutlaka gizlilik var. Tabii burada
gizlilik olayına, Sayın Atkış\n söylediklerine aynen kaulıyorum. Gizlilik meselesi,
haİitann özünde Vardır, o halde bundan sonraki yöneımelik, hazrrlanmasl gereken
yönetrnelik -mutlaka çok geniş bir ptatformda nruşılmalı ve öyle hazıılanmalı- bir
gilvenlik amaçtı, savunma amaçlı haritalar bazında ele alınmalı -ki, bunda mutlaka
gizlilik deıeceli bilgiler olacakur- bunun ölçeği ne olusa olsun; ölçeği artık kul-
lanıma göIe değişir, ölçek denen şey budur. Hava fooğrafi kullanımına göre değşir;
ölçeği ne olursa olsun. Bugün biraz önce Sayın Alkış da açıkladı, çok streoskopik
uydu görüntülefi mevcut Ye bayağı da güZel; yani, gerçekten çok güzel,
değerlendirilebiliyor, kıymetlendirilebiliyor. Sıreoskopik hem de; içeriği önemli.
Eğer içğriği bir takım gizli gizlilik dereceleri -şimdi ona aiı bir küçtik noktaya da
aynca temas edeceğim- içeriyorsa gayet tabii ki yasak; ama içermiyorsa, ötçeği ne
oluna olsun yasağın biİ anlamt kalmıyoı. Ne demek yasak?.. İçeriğinde hiçbir şey
olmayan bil kağıt parçası diye di§ünebiliriz.

Diğer bölüm, kalktnmaya yönelik haritalar bölümü diye ele alınmatr ve
kalkınmaya yönelik haİitalaİ bölümünde de, elbetteki gizıi, gizlilik dereceli herhangi
bir şey olmamalı. İşte buraü ülke güvenli§ne zarar verdiğini düşündüğümüZ,
düşünülebiten gizlilikler neler olabilir? Bu gilndeme geliyor. Bu gerçekıen çok geniş
biİ ptatformda Enışılrnalr; ancak, yönetmeliğin ana özünü otuştuan şey, askeri ya-
sak bölgelerdir. Askeri yasak bölgeler, bir de aİtı konmuş, güvenlik bölgeleri..
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Güvenlik bölgeleri, genelde nerelerin olduğu Genel Kurmay Başkanlğnca belideııen

biı şey, ki kanun var bu hususta, o kanundan bir yeri okuyrcğm biraz sonra- Bu da

gönınit ki, güvenlik bölgeleri, berhangi bir şey değiı, o güniin koşullanna göfe;

güvenlik bölgelerinin girdiği udh, 1970 başlaıı. o güntın koşuııarıyıa giren

güventik bölgeleri, başka amaçla crıiyoı; bu, başka bir kanun. Kanunun numarası

i565'tir, ismı de Askeri Yasak Bölgeter ve Güvenlik Bölgeleri Kanunu, harita

yapımıyla bunun bir ilgisi yoktur gayet ıabii. Bu amaçla güvenlik bölgeleri

anırılmış. Tabii ki, askeri yasak bölgeler koordinaılanyla kanunda belinilmiş ve bu

değişik zamanlarda Bakİnlar Kuıulu, belki Genel Kurmay Başkanlığı da önerisi

ç€rçevesinde oluşuyor bu; aına Bakanlar Kurulu karanyla koordinatıı oıarak şuraıaİ
yasak bölgedir diye ıaıumlıyor. O halde, kalhnınaya yönelik hariıalarda 2565 sayü
Kanun çerçevesinde askeri yasak bölgeler, yani herkesin bilmemesi gereken yerleri

içermediği takdirde kullanılır, kullanıma aç* yapılabiıir, tıİetilebilir olması en doğal

şydir. Tabii bu yöneırneıik içerisinde bunun yer almas. elbercki demin arz ğmeye

çalışııgım bilgi sisemine, bilgilerin dağılmaması, çabuk ulaşılabilirliği aııacıyla
boyie bir yoneımelik iç€risinde yer alması geıekli. Bunun ııercde oluşcağ, böyle bir

bilgi sisıemınin nerede oluşacağı, atış verişin nasıl yapılacağ, mali hükümlerinin

ııeler olacağı son der€ce doğaldır, elbette bu bilgiler tlıetiliıken bir para harcanıyor ve

o bilgileri alaıı kişi de kullanacağı açısından düşüntırseniz, para kızanacaktr, gayel

tabiili o bitginin bedelini iidemelidir diye düşünebiliriz. Ama nereye ödeneceği,

aynca bİ şekillenebilir vc yöneunelik bu çe(ıvede ele alınabiline, bence daİıa ma,

kul otacakür. O hatde, gizlilik, bugiin hakikaıen Sayn Adiloğlu'nun dediği gibi bir-

kaç on yıl, mesela otuz yıl önceki güne göre bif hayıi değişmiştir. o halde, bugünün

koşullan geçerlidir ve bugüne göre yeniden diizenlenmelidir derim.

Sanıyorum bana sorular sorunun özür de burada yatıyordu, açıkladım
sanıyorum. Teşekkiir ederim.

PANEL Y[JRimjcÜsÜ- ıiz teşe*tır eOeriz Saym sönmez.

Şimdi Sayın Adiloğlu, zaıınederim bir şy aç*lamak istiyor veya soru sormak

isdyor

Yiğit ADİLoĞLU- Teşkktır ederim.
Ben, arkadaşlanmın da vaktini ve sabnnı kötü kullanmak istemem. Yalnrz,

Ziya bey sonunda açüladı. Sonunda, bugünün gizliliği -gizlilik deyince yorgan da

aklına geliyor insanın, önemediğiniz bir şy gizli değit gibi geliyor bana bugünün

ıeknolojisi ve bir ıakrm bilimle bunlann koorerasyonunda arEk gözün 8ördüğıı gizli
olmaz gibi geliyor bana ne dersiniz?..

ziya sÖNMEz- Ben bununla şunu kastetdim. Kanunda belirtilmiş askeri ya_

sak Mlgeler. Örnek olarak söyleyeyim, izin verirseniz. Herhangi biı §ıvunmaya
yöneIik, füze rampalannın olduğu yer- Herkes böyle bir yeri bilmeli mi? Elbelteki

btilge gizlidir, o bölgenin hariıası çok amaçlıdır.
Artı, gizti bilgiler, askeri coğrafya bilgileri, bugün ordunun savaş anındaki

harekatında kullanılabilir. Köprü kaç ton çekeç bu geçitten tanklar geçebilir mi; ben-

325



zeri bilgiter; Bu husu$a pek yeterli bilgim yok. Benzeri bilgileü, gayet ıabii ki gizli
bilgiler olacaktır.

Demin arz etmeye çalışt!ğm da bu zaEn. Haİitanrn özüne bakmak laz ım, hari-
ianın içeriğine bakmak lazım, haritanın içeriğinde aıamak lazım. Ama sizin
söylediğinizi anlıyorum, herhalde söylenmek istenen şey şu: Uydulardan birçok şy
rahaıl*la alınabiliyor ve görülebiliyor. Üzerinde çok yakın bir şeyle ölçUmler
yapılabiliyor ve değerlendrme yapılabiliyorsa, yorumlanabiliyorsa, o halde gizliliğin
ne anlamr var; ben de ona katılıyorum ve 1990 yılınn anlayışı ile bu yöneunelik
gözden geçirilmeli, hatia -ki, inancım da_bu- daha geniş biı platformda ıartışılmalı
hem de açıkça tantşıtmalı. Yani, bu üniversitelerin ve diğer kaınu kuruluşlannın
görüşleri alınaİak hazırlanıyor mudaka; ama daha büyiik bir plaıformda tartışılmalı.
Sayın Atilla Aydın sanıyorum çok iyi hatıılayacaktıı. Bu konu, doğrudan doğruya
bi-r açık oıurum şeklinde Kurulıayın gündemine getecekti; ama sanıyoıum zamiın
darlığından dolayı bu biçiıniyle gelmek durumunda kaldı, yoksa açık oturum an-
lamında olacakn, ama olmadı, bu da tabii bir sonuç olarak gerçekten çıkanlmış oldu
böylece. Teşekkiir ederim.
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Sayın Alkış Buyurun efendim.
PANEL YÜRimiCÜSÜ- Teşettıır ederim.

Pıof. Dr. Ayhan ALKIŞ_ Öncelikle öziir dileyerek, Sayın Yğit Adiloğlu'nun
sanlyorum bana yönektiği, ama cevaplamadığım soruyu şimdi cevaplamak isüyor-
um; daha soııra hatırlaüm.

soruyu şöyle tekrarlayabilidm; ya da şöyle özetleyebilirim: Toplanan bu bil-
gilerin nasıl saklanacağı, ileride nasıl kullanılacağı, bu konuda birıakım önlemlerin
alünıp atınmaüğı şeklinde idi. Gerçekle çok Onemti bir soru yönelıriği için kendisine
teşekkür ederim. Aslrnda kadasıro olayında da yaşadığımv gibi, biz iireüyoruz, haki-
katen hızlı fuedyoruz, İsunbul Projesi de bu hızlılrğın en çarpıcı ömeklerinden biri.
Gerek büyükliik açısından, gerekse hz aç$ından dünyanırı şu anda en büyiık projele-
rinden biri, hatta en büyüğü. Bu bilgilerin sinema filmleri gibi her hatde bir yerde
saklanmasını hiçbirimiz arzu etmeyiz. ÖzelIikle Myle bir pmjenin -Tiirkiye'de uygu-
lanan ilk proje olması nedeniyle- mutlaka işlemesi gerekiyor. Bunun temel koşulu
d4 derlenen ve bugiin doğruluğu ve ulaşılabilirliği konusunda somul bilgitere sahip
olduğumuz bu verilerin belli periyotlarla güncelleşdrilmesi gereklidir. Bunlar
güncelleştidlmedıği siirece, herhalde manyeıik bantlar şklinde bir köşede kalacak-
laıür. Bu, çok önemli bi konudıır. Belediye için de rahatlıkla söyleyebiliyorum; on-
lann da ciddiye aldıklan ve lizerinde önemıe durdukıan bir korıudur.

Daha sonra, yine lsanbul Projesi ile ilgili Sayın Nadir Ünal'ın nasıl bir orga_
nizasyon, yani İstanbul Büylikşhir Belediyesiyle nasıl bir organizasyon kuralım
şeklindeki sorusunu yanıtlamaya çalışacağrm. Aslında, bu organizasyonu iki yıl
önce kumuş, haıta ihalenin teknik şannamesine de koymuşfuk, tiim kadastral nokE_
lann, özellikle üreıilecek ken§el haİitalaİ ile kada§Eal hariıalaıın bağlantısını
sağlamak amacıyla, tlim kadasral noktalann işareüenmesi, ya da onlann da bidikıe
alınması şeklinde birtalom hıikümler vaIdlr. Bu konuda da zamanın bakarunca gereİli



direktifler verilm\ olmasına ıağmen, maalesef lsı,anbul'da işargdenec€k nokta bulu-

namadı. llk iş birliği orada başlamşğ, ama ondan §onrası konusunda tabii ben sayın

Nadiı Ünalln görüşlerine kaulmıyorum. Şu anda yapılması geİ€ken organizasyon

ise, kısa ve Oz biçimde ıemelde lstanbul'un bfuçok bölgede kadastral sorunlanna da,

hata tadastronun yenilenmesine de çözüm geıirebilecek bir işbirliği niteliği

aşımahdır. tiısaca, kenısel amaçır iiretiten ve bilgi sistemine akanlan bu sayısal

hariulann niteliği çok yiiksek, doğruluğu çok yiik§ek. Bu hariıalardan yaraıIanarak

kadasroııun da bellİ yerlerde. beUi bölgelerde yenilenmesi sağlanabiür, Bu, Kadasro

Genel Müdiirlüğunün İsunbul için yapabileceği çalşmalardan biıyiiı( ölçiide Esğruf
sağlayacaktır.

Belediye açısından önemli bir yaran vaİdıf. Bilgi sisteıni sağlam Emeıine onJ-

racakuf. Kadasğo verileriyle btıııırıleşctt ve sağlam ıemeline oİ,ıflulacak, -

Konulaı, bilgi sisemi ve gizlilik arasınü giri geldi, son olarak gidilik konu-

sunda bunun yöntem olarak da, teknik oıarak da uygulamasında binakım yanlşlıklar

olduğu inancİyla şunu söylemek isıiyorum: Bizde herhalde gizli bölgeleri ıanımak

çok İolay. Ömegİn, tolaylıkla ıesimlerden ıanıyabiliyoruz; çünk{i, oralaı kazılmş

oıoyoı alna drşaı,da gördüğüıniiz bir ömeklerde, hariıalar ilzerinde güzel bir orman

görİlyonunuz, ama ;iye baküğınız zaman askeri esisler vu, Hertalde böylğ§i bir

iizıitik, çok daha s9mpaıik bir gizlilik olmalı. Teşekkth ederim,

PANEL YÜRtmjcÜSÜ- Teşekklıİ ederiz Sayın Alkış.
Konuşmacı arkadaşlara teşekkiıf cderim. Genel olaİak konuşmalanmızdan

çıkartabiıec;$miz sonuçtan derlitoplu -yapabildiğim kadar, açıklamak istiyorum,' 
Kadastİo bilgi sistemi veya haria kadasro bilgi sistemi kaıramı, en azından

bu kelime kullanılmasa bile, cumhuriyetin kunlduğu yıldan beri olagelmiştir, Fa-

kat, konuşmalardan anlaşıldığı kadarıyı4 bizzat kendim de içinde bulunmuş bir kişi

olarak rai,ıatlıkla söyIeyebilirim ki, HAKAR'a kadar bir sistem yaklaşımı ile bu

konu gündemc getirilmemiştir, ele alınmamrştrr, ciddi bir çalışma yapılmamışur,

çok dJgerli, uzun raporlaı, bireysel deneyimleri, birikimleri aknran rapoılar mevcut

ioı, yaı-n,, o ça,şra, HAKAR deniıen çalşma, en az 30 kişinin emeğinin bir ürünü

oldu.

Şimdi oradan bir sonuç doğdu, onun bir zorlaması, şu veya bu şekilde

eleşür'ebilecegimiz pekçok ıaıafi var; ama bir ya§a ıaslağı oldu, bir bilgi sistemi

konusunda yasa düzeyinde binakrm şeyler söyletıiıildi. Aıcak, burada biı başka şey

oata goroııt. Bilgi siircmi dediğirıiiz zaman, bilgi sisıeminin ana amaçlanndan biri-

sl, Ueİirli amaçlaıla derlenmiş olan, fafktı amaçtaIla derlenmiş oları bilgiteri bil sis-

ıem içerisinde bulunduracaksmız ve buna ihdyacı otanlaıa en hsa, en hulı, en doğru

yoldan ulaştııacaksınız. Böylesine bir kavram ile karşımıza bilgileri kullanma ve,
-saire 

yönetmeliği gibi biı kalram çıkıyor. Demek ki, bana göre, konuşmalann so-

n nda b, konrlrnn ayn ayn çok anabaşlıklar halinde açüoıurumlar biçiminde, ya da

bilimsel seminerler Üiçi.ind" ı"ruş,ı.ası lazımür; çünkü, yıllardır bu gizlilik ko,

nusu, sadece anı antatrnak, yakınmak şeklinde konuşuluyor, Sistemli bir yaklaşım

olmayınca. orada konuşulduğu gibi kalıyor. Belirli raporlar, beıirli bilimseı

alışmatara dayanan, belirli gcreiçelere dayanan raporlar veya açrkoıuİum tuİanaklan
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ortada oluİsa, bu konu pekçok şeyi açıkbğa kavuşturur görünüyof.
Kişisel olarak şöyle biİ öneri geıirerek, paneli nokıalamak istiyorum: HA-

KAR'ın çok adı ediliyor; ama sadece birkaç kişinin elinde, bizlerde daktilo sayfasıyla
bulunmaka. Lüıfen, bu yetkili kurullar bunu yayrnlasınlar ve bununla ilgili HA-
KAR en iyisidir diye söylemek anlamsız oluı, o da laruşılsın; vardığı sonuçlar
ta şılsın; yönlemi taİtışılsın.

ı. HAKAR Eİüşılsın,
2. Acitiyeti nedeniyle gizlilik konusu beliıli bir açüoturumla sadere bu işe

ıahsis edilniş biçimiyle çok geniş ıabanda, ama bilinçli bir şkilde ıaııışılsİn
önerisini geüriyorum.

Bizi dinlediğiniz için hepinize çok teşkkiir ediyorum; paneümizi burada ka-
patıyorum. (Alkışlar)

Kapanma Saati: 17.00
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